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رئیس انجمن داروســازان خراســان رضــوی گفت: در حــال حاضر 
مشکل ما تصدی گری بخش دولتی اســت، علیرغم تفاوت در تعداد 
داروخانه های دولتی و خصوصی، درآمد ۶۰ داروخانه دولتی مساوی یا 

حتی بیشتر از ۸۰۰ داروخانه خصوصی است.
ســید علی جعفری نــژاد در گفت وگو با ایســنا و در خصــوص تعداد 
داروخانه های مشهد اظهار کرد: ما در مشهد و حومه حدود ۸۰۰ داروخانه 
خصوصی و ۶۰ داروخانه دولتی داریم و در سطح استان نیز حدود ۱۳۰۰ 
داروخانه دولتی و خصوصی وجود دارد. در مشهد و استان به ازای هر 

۵۰۰۰  نفر و حتی کمتر یک داروخانه داریم.
وی بیان کرد: مشــکلی در زمینه تناســب در تعداد داروخانه ها وجود 
ندارد. تعداد داروخانه های ما نه تنها مناسب بوده، بلکه بیشتر از حد نیاز 
است. البته پراکندگی داروخانه ها در همه مناطق یکسان نیست. تعداد 
داروخانه ها در مناطق مرکزی بیشتر و در حومه کمتر است اما اینگونه 

نیست که وجود نداشته باشد.
جعفری نژاد افزود: پراکندگی داروخانه ها با توجه به پراکندگی پزشکان 
بوده که چون تمرکز پزشکان در مرکز شهر مشهد بیشتر است، در نتیجه 
تعداد داروخانه بیشتری نیز وجود دارد. در حاشیه شهر و روستاها نیز به 
اندازه نیاز داروخانه داریم. در حاشیه شهر نیازی برای افزایش داروخانه 
احساس نمی شــود؛ زیرا درخواستی مبنی بر تاســیس داروخانه در 
حاشیه شهر نداریم. در حال حاضر نیازی به افزایش داروخانه نیست.

رئیس انجمن داروســازان خراســان رضوی با بیان اینکه کمبودی در 
تعداد دانشجوی داروسازی نداریم، عنوان کرد: با توجه به اینکه تعداد 
داروخانه ها در شهر مشهد زیاد بوده و حتی از اصفهان و شیراز نیز بیشتر 
است، حتی مازاد دانشجو نیز داریم. این فارغ التحصیلان داروسازی 

نیاز به بازار کار دارند که از طریق بخش خصوصی قابل تامین نیست.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر مشکل ما تصدی گری بخش دولتی 
اســت، تصریح کرد: علیرغم تفاوت در تعــداد داروخانه های دولتی و 
خصوصی، درآمد ۶۰ داروخانه دولتی مســاوی یا حتی بیشــتر از ۸۰۰ 
داروخانه خصوصی اســت. هرچه دولت فضا را برای بخش خصوصی 
بازتر کنــد و خودش دســت از تصدی گری بردارد، فضــا برای بخش 

خصوصی و اشــتغال فارغ التحصیلان رشته داروســازی بهتر فراهم 
می شود.

جعفری نژاد ادامه داد: زمانی که دولت تصدی گری می کند و مجری کار 

می شود، نمی تواند به درستی نقش نظارتی خود را ایفا کند. بهتر است 
دولت داروخانه ها را به بخش خصوصی واگذار کند تا بتواند نظارت های 

قوی تری داشته باشد.
رئیس انجمن داروســازان خراســان رضوی گفت: بازار کار در بخش 
داروخانه اشباع شــده و فارغ التحصیلان با مشــکلات زیادی مواجه 
هستند. در ســطح شهر مشهد مکانی برای تاســیس داروخانه وجود 
ندارند؛ زیرا داروخانه های زیادی تاسیس شــده و نیاز را برآورده کرده 
است. اگر یک داروخانه دولتی جمع آوری شود، امکان تاسیس چند 
داروخانه خصوصی به جای آن وجود دارد. بخش خصوصی می  تواند به 

راحتی خدمات ارائه دهد و جای بخش دولتی را پر کند.

رئیس انجمن داروسازان خراسان رضوی:

درآمد ۶۰ داروخانه دولتی مشهد بیشتر از ۸۰۰ داروخانه خصوصی است

در نشست هماهنگی برای تکمیل زائرسرای ایلامیان در شهر مشهد مقدس اعلام شد که پیشرفت فیزیکی 
پروژه ی زائر سرای ایلامیان در مشهد با ۶۸ درصد پیشــرفت فیزیکی در حال اجراست.حجت الاسلام 
والمسلمین»ا... نور کریمی تبار« چهارشنبه ۲۲ شهریورماه در نشست هماهنگی برای تکمیل زائرسرای 
ایلامیان در شهر مشهد مقدس اظهارکرد: از ظرفیت های مختلف از جمله ظرفیت خیرین و مردم برای 
تکمیل زائرسرای ایلامیان در مشهد استفاده شود.وی افزود:  زائرسرای ایلامیان در مشهد به عنوان یک 
الگو برای سایر استان ها مطرح است و باید با هم افزایی و همکاری، همه تلاش کنیم که در اسرع زمان 
این پروژه ی مهم به سرانجام برسد و زائرین بتوانند از آن استفاده کنند.کریمی تبار ادامه داد: ساخت 

زائرسرا برای همه ی اقشار استان لازم است و می طلبد تمامی افراد تاثیرگذار همت خود را برای بهره برداری 
از آن به کار بگیرند.وی با اشاره به برگزاری کنگره ی اربعین، ضمن قدردانی از اعضای ستاد اربعین استان، 
گفت: اربعین امسال کار خدمات رسانی به زوار بسیار خوب بود و شاهد مشکلات سال های گذشته نبودیم.

امام جمعه ی ایلام اضافه کرد: از ستاد اربعین و مردم استان قدردانی می کنم، مردم استان نیز در اربعین 
امسال سنگ تمام گذاشتند.حسن بهرام نیا، استاندار ایلام نیز در این نشست اظهار کرد : با مساعدت وزیر 
کشور ۲۰ میلیارد ریال وام قرض الحسنه برای تکمیل زائرسرای ایلامیان در مشهد در نظر گرفته شد.وی در 
ادامه افزود: پروژه ی زائرسرا که با ۶۸ درصد پیشرفت فیزیکی در حال اجراست بیش از ۵۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی آن طی چند سال اخیر بوده است.نماینده ی عالی دولت در استان ایلام ادامه داد: همچنین از قِبل 

مالیات ها می توان برای تکمیل این پروژه ی مهم در شهر مشهد مقدس استفاده کرد.

زائرسرای ایلامیان در مشهد ۶۸ درصد پیشرفت فیزیکی دارد

همزمان با سراسر کشور

۲۵۰کلاس درس در آذربایجان غربی به 
بهره برداری رسید

مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس آذربایجان غربی از 
افتتاح ۴۶ مدرسه در اســتان همزمان با سراسر کشور خبرداد.

قهرمان رحمانی ۲۶ شــهریور در آیین افتتــاح متمرکز همزمان 
سراســر کشــور که به صورت وبینار در ســالن اداره برق استان 
برگزار شــد، گفت: به لطف خداوند متعال امروز شاهد افتتاح ۱۰ 
هزار کلاس درس در قالب ۲۰۰۰ مدرسه هستیم که سهم استان 
آذربایجان غربی، ۴۶مدرسه با ۲۵۰ کلاس درس است.وی افزود: 
از جمله این مدارس  می توان  به بزرگترین هنرســتان در شمال 
غرب کشــور در ارومیه و همچنین اولین مدرسه سبز خیری در 
سطح کشور که در شهرستان مهاباد احداث شده و  به بهره می رسد، 
اشاره کرد.رحمانی خاطر نشان کرد: در راستای بهره برداری از این 
مدارس در سطح استان با احداث ۳۵هزار مترمربع که ۵۹ درصد 
آن به صورت تمام خیری و مشارکتی احداث شده قریب به ۸۰۰۰ 

دانش آموز را تحت پوشش قرار خواهد داد.
 

دستگیری سارقان زورگیر در تبریز
فرمانده انتظامی شهرستان تبریز از شناسایی و دستگیری ۳ نفر 
زورگیر در تبریز خبر داد.سرهنگ رمضان الهوردیان با اعلام این خبر 
گفت: در پی دریافت خبری مبنی بر وقوع سرقت با شیوه زورگیری 
در یکی از مناطق تبریز، بلافاصله رسیدگی به موضوع در دستور کار 
ماموران کلانتری ۱۹ قرار گرفت.وی افزود: ماموران با حضور به موقع 
در محل مشاهده می کنند ســه نفر با یک خودرو سرقتی در حال 
سرقت هستند که با مشاهده ماموران از محل متواری می شوند.

وی تصریح کرد: خودروی متهمان که به ایســت و تذکرات پلیس 
توجه نکرده و در اتوبان آذرشــهر در خلاف جهــت اتوبان رانندگی 
می کردند پس از چند بار هشدار توقیف شد و در این حین متهمان با 
سلاح سرد به سمت ماموران حمله ور شدند و ماموران نیز با شلیک 
هوایی سارقین را دســتگیر کردند که در حین دستگیری یکی از 
سارقین مصدوم شــد و از طریق اورژانس به بیمارستان منتقل و 
تحت مداوا قرار گرفت.وی اذعان کرد: متهمان دســتگیر شده در 
حال حاضر جهت تکمیل تحقیقات پلیســی در اختیار هستند که 
خبرهای تکمیلی متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد.فرمانده انتظامی 
شهرستان اهر از تصادف یک دستگاه خودروی سواری پژو پارس 

با کامیون در محور اهر-مشکین شهر خبر داد.
 

معاون صنایع دستی استان اردبیل مطرح کرد:

آموزش صنایع دستی برای ۷۵ نفر از 
مددجویان زندان مرکزی اردبیل

معاون صنایع دستی استان اردبیل از آموزش رشته های مختلف 
صنایع دستی برای ۷۵ نفر از مددجویان زندان مرکزی اردبیل در 
راستای ایجاد اشتغال خبر داد.به گزارش ایسنا، توحید دلاورقوام 
۲۶ شــهریور با اعلام این خبر افزود: ۷۵ نفر از مددجویان زندان 
مرکزی اردبیل در طول تابستان تحت آموزش رشته های مختلف 
صنایع دستی قرار گرفتند.معاون صنایع دســتی استان اردبیل 
ادامه داد: این دوره آموزشی با همکاری سازمان زندان های استان 
و اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی استان 
اردبیل و در راستای اشتغال آفرینی و توانمندسازی مددجویان 
برگزار شد.وی تأکید کرد: رشته های تراش سنگ های قیمتی و 
نیمه قیمتی، تولیدات چرمی دســت دوز و معرق و منبت چوب 
رشته هایی هستند که در این دوره عمومی کوتاه مدت آموزش داده 
شدند.دلاورقوام اضافه کرد: این دوره های آموزشی در محل زندان 
مرکزی اردبیل و توسط مربیان مجرب اداره کل میراث فرهنگی 

برگزار و به شرکت کنندگان گواهی پایان دوره اعطا شد.
 

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اردبیل 
خبر داد:

دستگیری دو نفر متخلف قطع درختان 
جنگلی در استان اردبیل

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اردبیل از دستگیری 
دو نفر متخلف قطع درختان جنگلی در منطقه روستای کله سر 
شهرســتان نمین خبر داد.محمود قلی زاده ۲۶ شهریور با اعلام 
این خبر گفــت: با اقدام به موقع نیروهای پاســگاه ویژه منابع 
طبیعی بخش آبی بیگلو دو نفر از متخلفان قطع درختان جنگلی 
دستگیر و یک دستگاه وانت نیســان حامل اشجار قطع شده 
توقیف و یک دســتگاه اره موتوری از متخلفین کشف شد.وی 
افزود: متخلفین بعد از تکمیل پرونده به مراجع قضایی استان 
معرفی شــدند.قلی زاده افزود: نیروهای یگان حفاظت منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان بصورت شــبانه روزی و با کنترل 

گلوگاه های قاچاق با متخلفان برخورد جدی خواهند کرد. 

اخبار

مدیرکل اوقاف و امور خیریــه آذربایجان غربی از اهدای ۵۷۲ 
پک تحصیلی در شــهریور سال گذشــته خبر داد و افزود: طی 
هفته جاری نیز ۳۶۰ پک تحصیلی به دانــش آموزان نیازمند 

استان اهدا می شود.
حجت الاســلام ناصر جوانبخت در گفت و گو با ایســنا افزود: 
امسال وقف جدیدی در استان ثبت نشده است و در حال حاضر 
تعداد ۶۹۱۳ مورد موقوفه و ۴۶ هزار و ۸۰۲ رقبه در سامانه جامع 

موقوفات استان ثبت شده است.
وی با اشــاره به عملکرد اوقاف اســتان در اربعین سال جاری 
اظهار کرد: اربعین امسال در مرز تمرچین ۵۰ هزار پرس غذای 
گرم و ۳۵ هزار شربت و ۲۰۰ کیلوگرم خرما در میان وعده تهیه و 
توزیع شد که این میزان در اربعین سال گذشته ۹۴ هزار پرس 

غذای گرم بود. 
حجت الاســلام جوانبخت اظهارکرد: در یک ســال اخیر مبلغ 
۷ میلیارد تومان در نیات مذهبــی، ۲.۵ میلیارد تومان در نیات 
خیریه، ۶۵۰ میلیــون تومان در نیات اجتماعــی، ۱.۳ میلیارد 
تومــان در نیات مدارس علــوم دینی و ۱۴ میلیــارد تومان در 
نیات مســاجد جمعاً حدود ۲۵ میلیارد تومان در نیات فوق از 
جمله تعلیم قرآن، چاپ و نشــر کتب مذهبی، روضه حضرت 
سیدالشــهدا، تعزیه داری و اطعام دانش آموزان بی بضاعت و 
بی سرپرســت، طلاب علوم دینی، بازسازی و تعمیر مساجد و 

کمک به بیماران نیازمند هزینه شده است. 

روزانه ۲۰۰ مگاوات صرفه جویی برق در 
آذربایجان غربی

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی بــرق آذربایجان غربــی گفت: در 
تابســتان ســال جاری به طور متوســط روزانه ۲۰۰ مگاوات در حوزه 
کشــاورزی، صنعتــی، اداری و خانگی در اســتان مدیریت مصرف 

داشته ایم.
طاهر کیامهر عنوان کرد: پیک بار در تابســتان سال جاری به یکهزار و 
۲۴۶ مگاوات رسید که این رقم نســبت به مدت مشابه سال قبل ۴ 

درصد افزایش داشته است.
وی به انرژی مصرفی تحویلی در تابســتان ســال جاری اشاره کرد و 
گفت: انرژی مصرفی تحویلی در تابســتان امسال به ۳۱۱۳ مگاوات 
ساعت رســید که نسبت به مدت مشــابه سال گذشــته ۲.۳ درصد 

افزایش داشت.
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق 
آذربایجان غربی، کیامهر ضمن قدردانی از مشــترکین استان جهت 
کاهش مصرف برق با توجه به گرمای بی ســابقه در تابستان امسال 
گفت: انتظار می رود مشترکان استان در چند روز باقی مانده تابستان 
نیز با کاهش و اصلاح الگــوی مصرف خود ما را در جهت اجرای طرح 

مدیریت مصرف برق کشور یاری رسانند.

BRT کرج از میدان حصارک تا میدان کرج 
راه اندازی می شود

نایب رییس کمیسیون تلفیق شورای شهر کرج گفت:با راه اندازی خط بی 
آر تی اولویت تردد با شهروندانی است که برای جابه جایی از وسایل حمل 
و نقل عمومی استفاده می کنند و قرار نیست این مسیر با خودروهای تک 
سرنشین کور شود.علیرضا رحیمی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه 
خط بی آر تی شهر کرج از میدان حصارک تا میدان کرج و از آنجا تا میدان 
شهید سلطانی را پوشش می دهد، اظهار کرد: در فاز نخست، این پروژه 
از میدان حصارک تا میدان کرج اجرایی می شود.وی ادامه داد: بدیهی 
است با راه اندازی این خط، از هر طرف این مسیر یک لاین تردد خودرو 
حذف می شود که قطعا با مقاومت شهروندان مواجه خواهیم شد.وی با 
اشاره به اینکه در مسیر میدان حصارک تا میدان کرج حدود ۱۹ ایستگاه 
پیش بینی شده، بیان کرد: پیمانکار این پروژه انتخاب شده و پیش بینی 
می شود فرایند اجرایی آن تا یک ماه آینده آغاز شود.این مسئول تصریح 
کرد: بدون شک در مسیر اجرای این پروژه وجود دوربرگردان توجیهی 
ندارد و باید در این مسیر اصلاح هندسی صورت بگیرد که نصب چراغ در 
سه راه پست خانه یکی از این اقدامات بوده است.نایب رییس کمیسیون 
تلفیق شورای شهر کرج گفت: برای تسهیل در تردد خودروها در این مسیر 

نهایتا به یک یا دو مورد چراغ راهنما نیاز است.

یک مسئول:

۳۶۰ پک تحصیلی به دانش آموزان 
نیازمند آذربایجان غربی اهدا می شود
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هفتهنامه
اقتصادی
اجتماعی

 پراکندگی داروخانه ها با توجه به پراکندگی پزشکان بوده 
که چون تمرکز پزشکان در مرکز شهر مشهد بیشتر است، 
در نتیجه تعداد داروخانه بیشــتری نیز وجود دارد.در 
حاشیه شهر و روستاها نیز به اندازه نیاز داروخانه داریم. 

در حاشیه شهر نیازی به افزایش آن احساس نمی شود

ژه
سو



ایمنا با وجود گذشت بیش از پنج ماه از تحویل گندم 
توسط کشاورزان، هنوز بخشی از مطالبات آنها 
پرداخت نشده و وعده های مسئولان برای پرداخت مطالبات ادامه دارد.

مدیریت اصولی در بخش کشاورزی وجود ندارد
حســین محمد صالحــی، نماینده مــردم شهرســتان های فریدن، 
چادگان، فریدون شهر و بویین میان دشت در خانه ملت ضمن انتقاد 
از مدیریت در بخش کشاورزی به خبرنگار ایمنا می گوید: هنوز طلب 
گندم کاران پرداخت نشــده؛ اما دولت اعلام می کند ظرف یک هفته 
پرداخت می شــود؛ اما خیلی از طلبکاران هنوز مبالغ شان را دریافت 
نکرده اند؛ از طرف دیگر نرخ خرید سیب زمینی و پیاز با قیمت بسیار 
نازل نارضایتی ایجاد کرده اســت.وی ادامه می دهد: طی سال هایی 
مازاد کشت در کشــور داشــته ایم ضمن اینکه در مدت کشت و کار، 
مدیریت اصولی صــورت نگرفته اســت؛ امروز هم هیــچ برنامه ای 
برای صادرات وجود ندارد، همچنین تسهیلاتی که برای خرید ادوات 
کشاورزی و کمک به کشاورزان قول دادند، پرداخت نشده و بانک ها 
نیز با تراز منفــی و کمبود اعتبار روبه رو هســتند.به گفته صالحی، در 
سال های گذشته دولت کشاورزان را به کشت دانه های روغنی تشویق 

می کرد؛ اما همچنان مشــکلاتی در این بخش وجــود دارد و برنامه 
منسجمی برای کشاورزان و بخش کشــاورزی ارائه نشده است.وی 
با تاکید بر اینکه امنیت غذایی کشــور بســیار مهم است، خاطرنشان 
می کند: طی یک سال گذشته با کمبود گندم روبه رو بودیم؛ اما زمانی 
که دولت کشاورز را به کاشت گندم تشویق می کند، شاهد این هستیم 

که برای انبار محصولات و خرید آن ها برنامه ای ندارد.

کاهش راندمان تولید با تصمیم گیری های غلط
نماینده شهرستان های غرب استان اصفهان در مجلس اظهارمی کند: 
این مسائل باعث ناامیدی در بین زارعین و کشــاورزان می شود و بار 
دیگر به کاهش راندمان تولید می انجامد؛ حتــی گاهی نیاز به واردات 
محصولات کشــاورزی هم پیدا می کنیم.وی با بیان اینکه اگر برنامه 
مدون و منســجمی در حوزه کشاورزی نداشته باشــیم به طورقطع در 
سال های آینده با مشکل امنیت غذایی روبه رو خواهیم شد، تصریح 
می کند: کشاورزان گروه مهمی در کشور هستند و نارضایتی یا ناامیدی 

آن ها، آسیب زیادی به حوزه اقتصاد کشورمان وارد خواهد کرد.

عدم حمایت از بخش کشاورزی ضربه جبران ناپذیر به
 تولید وارد می کند

همچنین عطاا... هاشــمی، رییس بنیاد ملی گنــدم کاران ایران نیز 
پیرامون عدم حمایت از کشاورزان به خصوص گندم کاران به خبرنگار 
ایمنا می گوید: طلب گندم کاران تا به این لحظه حدود ۶۵ همت است، 
به عبارتی نیمی از هزینه های خرید گندم توسط دولت پرداخت شد، 
در برخی از اســتان ها، هنوز هزینه گندم خریداری شده به کشاورزان 
پرداخت نشده است، در برخی دیگر نظیر خوزستان نیز با وجود تحویل 
گندم در ۹۰ روز قبل، اما هنوز تسویه حســاب صورت نگرفته اســت.

رییس بنیاد ملی گندم کاران ایران ضمن گلایه از بی برنامگی سازمان 
برنامه وبودجه کشور نسبت به پرداخت طلب کشاورزان، اضافه می کند: 
در قانون بودجه سال جاری، اعتبارات و تسهیلات خرید گندم نزدیک 

به ۱۴۳ همت پیش بینی شده بود، البته این سازمان مدعی بالارفتن 
میزان خرید است، اما چرا همین رقم نیز محقق نشده است؟هاشمی 
در بخش دیگــری از اظهارات خود عدم پرداخــت بدهی گندم کاران 
را تخطی از قانون دانســته و می گوید: مصوبه شــورای قیمت گذاری 
در حکم مصوبــه هیئت دولت اســت و در آن وزارت امــور اقتصاد و 
دارایی، وزارت جهاد کشاورزی، سازمان برنامه وبودجه و تشکل های 

غیردولتی حضور دارند.

تخطی دولت از مصوبه قانونی خود در مواجه با گندم کاران
وی اضافه می کند: مطابق با مصوبه شورای قیمت گذاری باید هزینه 
خرید گندم، در یک بازه زمانی ۲۴ ســاعته پرداخت شــود، بنابراین 
عدم پرداخت در موعد قانونی را با فرض عدم ترک فعل، باید تخطی 
از قانون دانست.به گفته رییس بنیاد ملی گندم کاران ایران، با گذشت 
پنج ماه از تحویل گندم، هنوز با کشــاورز تسویه حساب نشده است، 
درحالی که برخی از کشــاورزان خود بدهکار هستند، از سوی دیگر در 
مناطق سردسیر کشور، کشــاورز باید فصل جدید کشت خود را آغاز 
کند، اما این گندم کار به ســبب عدم پرداخت هزینه، با ســردرگمی 

مواجه است.

بلاتکلیفی در حوزه کشاورزی بیداد می کند
هاشمی با بیان اینکه در حوزه کشــاورزی با بلاتکلیفی بزرگی مواجه 
هستیم، اظهار می کند: خبرهایی پیرامون پرداخت ۵۰ همت تا پایان 
شهریورماه به گندم کاران منتشر شده است، با فرض پذیرش این ادعا 

بازهم در حدود ۱۲ همت از طلب کشاورزان باقی خواهد ماند.
وی ادامــه می دهــد: البته در خصــوص پرداخــت این رقــم نیز، 
حرف وحدیث وجود دارد و حمید امانی همدانــی »معاون تولیدی، 
فنی و زیربنایی سازمان برنامه وبودجه« تاکید بر تحقق ۱۰۰ درصد این 
رقم نداشته است، به عبارتی نباید امید به پرداخت ۵۰ همت از طلب 

گندم کاران داشت.

مطالبات گندمکاران درگیر وعده های سرِ خرمن

تاوان تصمیمات غلط 

سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور با تشریح اقدامات این سازمان در راستای اجرای ماده )۱۱( 
قانون پایانه های فروشگاهی و ســامانه مؤدیان و آخرین وضعیت شناسه کالا و خدمات از دی ماه 

۱۴۰۰، گفت: نزدیک به ۹ میلیون و ۴۰۰ هزار ابزار پرداخت به پرونده های مالیاتی متصل شده است.
به گزارش ایمنا و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی سازمان امور مالیاتی کشور، مهدی موحدی بکنظر در 
خصوص اقدامات انجام شده در راستای ماده ۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان 
اظهار کرد: با هماهنگی بانک مرکزی عملیات ســاماندهی دستگاه های کارت خوان و درگاه های 
الکترونیکی پرداخت از نیمه دوم دی ماه سال ۱۴۰۰ آغاز شد که بر اساس آن الصاق نزدیک به 
۹ میلیون و ۴۰۰ هزار ابزار پرداخت )ترمینال( به پرونده های مالیاتی و تشکیل بیش از یک 

میلیون و ۵۰۰ هزار پرونده مالیاتی جدید صورت پذیرفته و ساماندهی مالیاتی ابزارهای پذیرش در 
حال حاضر کامل شده اســت.وی با اشاره به اقدامات انجام شــده در حوزه شناسه کالا و خدمات، 
افزود: برگزاری جلســات متعدد کمیته فنی با نمایندگان وزارت صمــت در خصوص کدینگ کالا / 
خدمات، طراحی و تولید سامانه دریافت فایل شناسه کالا / خدمات در درگاه سازمان جهت استفاده 
مؤدیان به نشانی https://stuffid.tax.gov.ir و انتشار راهنمای اخذ و استفاده از شناسه عمومی 
و اختصاصی کالا / خدمت در درگاه ملی مالیات از جمله اقدامات انجام شده در حوزه مذکور است.

سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور در خصوص آخرین وضعیت تخصیص شناسه کالا و خدمات 
گفت: در بخش شناسه کالا و خدمات عمومی تاکنون ۴۸ شناسه خدمات و بیش از ۳۷ هزار شناسه 
کالا تخصیص یافته است؛ همچنین در بخش شناســه کالا و خدمات اختصاصی نیز تاکنون بیش 

از ۱۳ هزار شناسه خدمات و نزدیک به یک میلیون و ۴۰۰ هزار شناسه کالا تخصیص یافته است. 

 ۹ میلیون ابزار پرداخت به سامانه مالیاتی متصل شده اند

رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشــور گفت: 
مطابق آنچه وزیراقتصاد گفته است تا پایان سال تورم حدود 
۴۰درصد است، بنابراین انتظارمان این است که دولتی فکری 

به حال قدرت خرید کارگران کند.
ســمیه گلپور، رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری 
کشور با اشــاره به ماده ۴۱ قانون کار گفت: مطابق این قانون 
شــورای عالی کار مکلف اســت با توجه به نرخ تورم و هزینه 
سبد خانوار کارگری دستمزد را تعیین کند. وی در واکنش به 
اظهارات وزیر اقتصاد مبنی بر اینکه»بــا فرض اینکه ارز های 
آزاد شده کمک می کند بانک مرکزی بتواند امسال را به جهت 
نوسان ارزی مدیریت کند، به نظر می رســد ما اسفند ماه را با 
تورمی در حدود ۴۰ درصد به پایــان می بریم« گفت: حداقل 
انتظاری که از دولت داریم این اســت که وعــده ای که درباره 
کاهش نرخ تورم و تک رقمی شــدن داده بودنــد را اجرایی 
کنند؛ چرا که با تــورم ۴۰درصدی و حقوقی کــه کارگر در حال 
حاضر دریافت می کند، هزینه های زندگی تامین نمی شود.

رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشــور گفت: 
در آخرین جلســه شــورای عالی کار این وعده به نمایندگان 
کارگران داده شــده بــود در صورتــی که تورم کنترل نشــود، 
 برای ترمیم مزد کارگران جلسه ای از ســوی وزارت کار برگزار

 می شود. 
بنابراین کارگران منتظر برگزاری جلســه شــورای عالی کار با 

محور بحث دستمزد و معیشت کارگران هستند.

فروش طلای دست دوم در فضای مجازی 
نیازمند مجوز است

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان گفت: اگر کانالی در فضای مجازی 
اقدام به خرید و فروش طلای دست دوم کند، مورد پیگرد قانونی قرار خواهد 
گرفت، زیرا فعالیت صنفی در فضای مجازی نیازمند پروانه کسب فضای 
مجازی است.حســین حافظی در گفت وگو با خبرنگار ایمنــا، اظهارکرد: 
فروشندگان طلای دست دوم در درجه اول به چرخه تولید آسیب می زنند و 
همچنین از نظر بهداشتی نیز خرید این نوع طلا مشکل دارد.وی افزود: علاوه 
بر این با توجه به ممنوعیت خرید و فروش طلای دست دوم فاکتور قانونی 
هم برای آن وجود ندارد بنابراین زمانی که شــخص خریدار برای فروش و 
یا تعویض آن طلا به مشــکل بر می خورد، به طور کلی اگر کانالی در فضای 
مجازی اقدام به خرید و فروش طلای دست دوم کند، مورد پیگرد قانونی 
قرار خواهد گرفت. زیرا فعالیت صنفی در فضای مجــازی نیازمند پروانه 
کسب فضای مجازی است یعنی حتی کسی پروانه فعالیت داشته باشد 
نیز نمی تواند به واسطه آن پروانه در فضای مجازی خرید و فروش کند.به 
گزارش خبرنگار ایمنا، برخی اشخاص در حالی اقدام به فروش طلای دست 
دوم در کانال های مجازی می کنند که نه تنها هیچ تضمینی برای خریداران 
قائل نمی شوند بلکه از نظر قانونی نیز فعالیت آن ها غیر مجاز است، اما در 

این میان کسانی نیز هستند که همچنان به این کانال ها اطمینان می کنند.

کشت گلخانه  ای آبی بر آتش خشکسالی 
اصفهان

 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی اصفهان گفت: کشت 
گلخانه ای در اغلب شــهرهای اصفهان در حال انجام اســت و در شرایط 
خشکسالی اصفهان ناشی از خشک کردن زاینده رود، بسیار کمک کننده 
است.به گزارش خبرنگار بازار، در حال حاضر بیش از دو هزار و ۴۰۰ هکتار 
کشت گلخانه ای در اصفهان انجام می شود که دو هزار و ۲۰۰ هکتار مربوط 
به ســبزی و صیفی و حدود ۲۰۰ هکتار گل و گیاهان زینتی است.معاون 
بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان در این ارتباط 
در گفت و گو با خبرنگار بازار در پاسخ به این سوال که این میزان سطح زیر 
کشت در گلخانه های اصفهان بیشــتر به چه محصولاتی اختصاص می 
یابد و آیا این محصولات قابلیت صادرات را نیــز دارد یا خیر، اظهار کرد: با 
تولید سالانه ۳۵۰ هزار تن سبزی و صیفی در این گلخانه ها می توان گفت 
بیشترین محصولات کشت شــده در گلخانه  های استان به ترتیب فلفل 
دلمه ای، گوجه فرنگی با انواع مختلف از جمله معمولی، گیلاسی، زیتونی، 
بادمجان، خیار، سبزیجات برگی وگل های زینتی است.اصغر رستمی افزود: 
علاوه بر این میوه هایی مثل موز، آنانــاس و برخی گیاهان دارویی نیز در 
ماه های اخیر به کشت های گلخانه ای استان اضافه شده است که قابلیت 

صادرات را نیز دارد و ما توانسته  ایم از این طریق ارزآوری داشته باشیم.

مقام صنفی:

 افزایش دستمزد کارگران سالی یک بار 
قانونی نیست

معادله چندمجهولی در بازار خودرو؛

آینده بازار چه می شود؟
بازار خودرو طی چند ســال اخیر و به ویژه در نیمه دوم ســال 
۱۴۰۱ حواشــی زیادی را با خود به دنبال داشــت، به نحوی که 
افزایش قیمت بی منطق خودرو به موضوعی عادی تبدیل شده 
بود. گرچه در نیمه اول ســال جاری رکود به ســناریوی اصلی 
بازار تبدیل شد، اما آیا در نیمه دوم ســال هم چنین شرایطی 
ادامه خواهد داشت؟به گزارش تجارت نیوز، بازار خودرو از زمان 
خروج آمریکا از برجام به یکی از پرحاشیه ترین بازارهای کشور 
تبدیل شــده اســت. اصلی ترین دلایل التهابات و بحران های 
متعــدد صنعت خودروســازی را می توان وابســته بودن این 
صنعت به بازار جهانی، نیاز مبرم به انتقال تکنولوژی و ارزبری 

آن دانست.
اولین بحران این صنعت پــس از خروج آمریــکا از برجام را 
می توان تعهدات معوقه خودروســازان داخلی و مونتاژکاران 
دانســت که در بین تمــام شــرکت ها و خودروهــا مربوط به 
شرکت سایپا با خودروی ساندرو بود که این شرکت اعلام کرد 
متقاضیان این خودرو می توانند به جای دریافت رنو ســاندرو 

سه دستگاه خودروی تیبا دریافت کنند.

آغاز سقوط قیمت ها در بازار خودرو 
نیمه دوم سال گذشــته مردم ایران شاهد بی ســابقه ترین و 
بی حســاب و کتاب ترین افزایــش قیمت خــودرو در تاریخ 
صنعت خودروســازی ایران بودنــد. این افزایــش قیمت به 
قدری عجیــب بود که می توان گفت مشــابه جهانی نداشــته 
است یا اگر هم داشــته از تعداد انگشــتان یک دست بیشتر 
نبوده اســت.قیمت تمــام خودروها فــارغ از هرگونه قانون و 
منطقی در بــازار آزاد به شــکل روزانه افزایش پیــدا می کرد. 
این افزایش قیمت تــا جایی ادامه یافت کــه دیگر نوع، مدل 
یا حتی سال ســاخت هیچ خودرویی اهمیت نداشت و افراد 
تنها برای حفظ ارزش پول خود به اندازه پس انداز و ســرمایه 
خود خودرو خریداری می کردند و پس از گذشت مدت زمان 
بســیار کوتاهی نظیر دو هفته، خودروی خود را می فروختند و 
مجددا خودروی دیگری را خریــداری می کردند و این چرخه 
ادامه داشت.با پایان تعطیلات نوروز ۱۴۰۲ همان بلایی بر سر 
بازار خودرو آمد که بر سر بازار سرمایه آمد. نمودار قیمتی تمام 
خودروها از ۱۵ فروردین ۱۴۰۲ نزولی شــد. شیب این کاهش 
قیمت هــا در محصولات مختلــف، متفاوت بــود. در گام اول 
قیمت خودروهای مونتاژی لوکس همانند تیگو ۸ پرومکس 
بیشــترین کاهش قیمت را تجربه کردند. پس از خودروهای 
لوکس مونتاژی نوبت به خودروهای پرفروش داخلی همانند 
پژو ۲۰۷، پژو پارس و انواع دنا فرا رســید و در مرحله آخر نیز 

خودروهای وارداتی بازار کاهش قیمت را تجربه کردند.

ادامه ریزش  قیمت ها در بازار خودرو 
علی خســروانی، فعال بازار خــودرو، در صفحــه توئیتر خود 
نوشــت: بازار خودرو حدود ۳۰ درصد دیگــر کاهش قیمت را 
تجربه خواهــد کرد و قیمت ها اصلاح خواهد شــد. به نظر من 
قیمت ها تا قیمت جهانی و هزینه هــای متعلقه پایین خواهد 

آمد.
بابک صدرایی، کارشناس بازار خودرو، در مصاحبه با تجارت نیوز 
گفت: بازار خودرو همانند یک معادله چند مجهولی اســت که 
با تغییر هــر متغیر سرنوشــت آن تغییر می کنــد.وی افزود: 
اگر واردات خودرو در نیمه دوم ســال به شکل منطقی و قابل 
توجهی نظیر ۲۰ هزار تا ۳۰ هزار دســتگاه خودروی کارکرده رخ 
دهد می توان در بازار شــاهد کاهش قیمت بود، اما اگر دولت 
همانند گذشــته تنها عــدد احتمالــی واردات را افزایش دهد 
به مرور زمان حبــاب قیمتی در بازار خــودرو مجددا بزرگ تر 
خواهد شد.وی در ادامه تشریح کرد که قیمت خودرو پیش از 
آن که تابع قوانین و عملکرد بازار خودرو باشــد تابع موضوعات 
اقتصاد کلان نظیر قیمت دلار است. برای مثال در سال گذشته 
همزمان با افزایش قیمــت دلار، قیمت خــودرو نیز افزایش 
یافت، اما افزایش قیمت خودرو بســیار بیشــتر از دلار بود و 
کاهش قیمت هایی هم که در بازار خودرو رخ داده و در حال رخ 
دادن است برای نزدیک شدن قیمت خودرو به معادل دلاری 
آن است، چراکه قیمت خودرو بســیار بیشتر از میزانی که باید 

افزایش یافت.
وی در ادامه اظهار داشت که اگر خودروهای اقتصادی در تعداد 
مناسب وارد کشور شوند می توان گفت که شاید قیمت ها تا ۵۰ 
درصد در بازار کاهش یابند، اما ســوال اصلی این است که اگر 
تویوتا کرولا ۲۰۲۳ با قیمت دو میلیارد تومــان در بازار معامله 
شود و آنگاه قیمت تمام خودروها به ترتیب کاهش یابند آنگاه 
چه کسی دیگر  برای خرید خودروهای چینی نظیر ام وی ام یا 

پژو ۲۰۷ چنین مبالغی را پرداخت خواهد کرد؟

ذره بین
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همان طور که کارشناســان بازار ارز پیش بینی می کردند، قیمت دلار در 
آخرین روز معاملاتــی هفته، در یک روند افزایشــی وارد کانال 50 هزار 
تومانی شد. گفته می شود این رشد قیمت به دلیل افزایش تقاضای سفر 
در تعطیلات سه روزه فعلی و روزهای پایانی تابستان بوده است. اما ترفند 

بازارساز برای کاهش قیمت دلار چه خواهد بود؟
به گزارش تجارت نیوز، قیمت دلار در سومین هفته شهریورماه افزایشی 
بود. طی روزهای اخیر، قیمت دلار تحت تاثیر خبر نشست شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، ابتدا فریز شــد و پس از آنکه مشخص 
شد این نشســت بیانیه ای علیه ایران صادر نخواهد کرد، با خوش بینی 

کاهش یافت.
با این حال اما به تدریج، افزایش تقاضای مسافرتی در آستانه تعطیلات 
سه روزه پایان هفته و نیز تعطیلی آخرین هفته تابستان 1402، قیمت دلار 
را به سمت بالا هدایت کرد. به این ترتیب در نهایت، قیمت دلار در آخرین 

معامله نقدی هفته با قیمت 50 هزار تومان بسته شد.
اما واکنش بازارساز برای کاهش قیمت دلار چه خواهد بود؟ طی ماه های 
اخیر، بانک مرکزی با سوارشدن بر موج های خبری و کنترل سمت عرضه 
و تقاضا، قیمت دلار را تا حد زیادی کنترل کرده و افزایش قیمت دلار را تاب 
نیاورده است.همچنین در برخی مقاطعی که دلار روند افزایشی یافته، به 

سرعت سرکوب و کنترل شده است.
بر همین اساس اکنون نیز پیش بینی می شود بازارساز ترفندی را برای 
کنترل دوباره قیمت دلار در پیش بگیرد. به ویژه اینکه به نظر می رســد 
خبر آزادسازی دلارهای بلوکه شــده ایران در کشورهای خارجی بالاخره 
به واقعیت پیوسته و اگرچه قرار نیست به صورت نقدی در اختیار بانک 
مرکزی ایران قرار گیرد اما بخشی از هزینه های ارزی را کاهش خواهد داد. 
با این حال اما کارشناسان معتقدند این مبلغ اندک، جوابگوی نیاز ارزی 

دولت نیست و در نیمه دوم سال، کار برای بازارساز سخت خواهد شد.

سرکشی دلار در نیمه دوم سال؟
برزو حق شناس کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه با نزدیکی به انتهای 
تابستان دلار سرکش تر می شــود به تجارت نیوز گفت: »در حال حاضر 
سیاست های سیاســت گذار تایید می کند که دســتش بسته است.« 
وی با بیان اینکه سیاست گذار در حال عقب نشینی از دلار 2۸ هزار و 500 
تومانی است، خاطرنشان کرد: »هر چند من این اقدام را با لحاظ کردن 
سیاست های حمایتی از دهک های آسیب پذیر، درست می دانم اما وقتی 
سیاست گذار در این بازه زمانی در حال عقب نشینی است، نشان دهنده 

دست خالی نهاد تصمیم گیر است.«
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: »اگر قیمت در کریدور بالاتر تثبیت 
شود، این شــروع یک روند صعودی جدید اســت.« وی با بیان اینکه 
در حال حاضر ارزش ذاتــی دلار در حدود 5۶ تا 5۷ هزار تومان اســت، 
خاطرنشان کرد:» امیدوارم که این سیاست عقلانی حذف ارز 2۸ هزار 
و 500 تومانی با عدم ســرکوب قیمت دلار همراه شــود؛ سیاست گذار 
اجازه حرکت آرام به سمت ارزش ذاتی دلار را بدهد تا فنر این اسکناس 

فشرده تر نشود و شاهد سقف جدید در نیمه دوم سال نباشیم.«
حق شناس در ادامه گفت: »اگر سیاســت گذار اصرار بر سرکوب قیمت 

دلار داشته باشد متاسفانه ما در نیمه دوم سال سقف جدیدی برای این 
اسکناس خواهیم داشت.« گفتنی است این کارشناس بازرهای مالی 
در ابتدای هفته پیش بینی کرده بود که قیمت دلار در پایان هفته ســوم 

شهریور در سطح 50 هزار تومانی قرار گیرد.

توافق برجام دلار را 30 هزار تومانی می کند؟
علی طباطبایی دیگر کارشــناس اقتصادی نیز با اشاره به اینکه قیمت 
دلار در مسیر طبیعی خود در حرکت است به تجارت نیوز گفت: »موضوع 
خبردرمانی و شوک های بازدارنده قیمتی در کوتاه مدت بر بازار ارز اثرگذار 
است. این در حالی اســت که کف قیمت دلار محدوده 4۹ هزار تومانی 
است و در میان مدت و محدوده زمانی ۶ ماهه این اسکناس کانال های 

بالاتر قیمت را می بیند.«
طباطبایی با اشاره به تلاش ها و ســیگنال های سیاست گذار برای روند 
کاهشــی در بازار ارز اظهار کرد: »با تمام تلاش های بازارساز، دلار باز هم 
مســیر صعودی خود را خواهد رفت. یکی از دلایل آن نیز این اســت که 
صنایع بالادستی کشور خودشان را با دلارهای قیمت بالاتر وفق می دهند. 
بر همین اساس بعید می دانم کاهش دستوری قیمت دلار جواب دهد.«

وی خاطرنشان کرد. »شرط کاهش شدید قیمت دلار توافق برجام است 
و در صورت انجام توافق، می توان امید داشت تا یک سال آینده، قیمت 

اسکناس آمریکایی به نیمه کانال ۳0 هزار تومانی برگردد.«
این کارشناس اقتصادی به تلاش بازارساز برای ثابت نگه  داشتن قیمت 
دلار در محدوده مشخصی اشاره کرد و گفت: »حواشی بازار ارز که توسط 
بازارساز ایجاد می شود باعث رنج شدن قیمت دلار در ما ه  ها و هفته های 
گذشته شده است. به اعتقاد من مادامی که موضوع توافقات و مسائل 

کلان کشور سمت و سوی مشخصی بگیرد، دلار در محدوده فعلی نوسان 
خواهد داشــت.«وی پیش از این در زمانی کــه دلار در کریدور 50 هزار 
تومانی قرار داشت و با قیمت 54 هزار تومان مبادله می شد به احتمال 

شوک قیمتی بازدارنده به بازار ارز توسط بانک مرکزی اشاره کرده بود.

بلاتکلیفی بازار ارز در گرداب اخبار
علی صادقین دیگر کارشــناس اقتصادی هم با اشــاره به روند قیمت 
دلار در هفته های اخیر بــه تجارت نیوز گفت: »در حال حاضــر بازار ارز 
کمی سردرگم است. ابهام در سمت و سوی توافق هسته ای، بلاتکلیفی 
رفتارهای بازارهای رقیب نظیر خودرو و بورس، قیمت گذاری دستوری 

سیاست گذاران اقتصادی در ایجاد شرایط کنونی دست داشته است.«
وی با اشاره به بازار کم  تحرک دلار در روزهای اخیر گفت: »فعلا قیمت دلار 
با توجه به شرایط سیاسی، تردید معامله گران نسبت به مبادله و حالت 

انتظاری بازار می تواند بین 4۸ تا 52 هزار تومان نوسان داشته باشد.«
این کارشناس اقتصادی اظهار کرد: »روند قیمت این اسکناس در میان و 
بلند مدت به گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد فعالیت های 
هسته ای ایران بستگی دارد و تا زمان گزارش آژانس انرژی اتمی و پایان 
نشست اخیر شــورای حکام در وین، اخبار سیاسی اثرگذاری نخواهیم 

داشت و نوسان قیمت دلار می تواند به صورت اندک و محدود باشد.«
وی همچنین تعیین روند بلند مدت اسکناس آمریکایی در طولانی مدت 
و تا پایان سال را وابسته به جلسه شــورای حکام و نتایج این نشست 
عنوان کرد. پیش از این نیز صادقین به رشد نقدینگی، نرخ تورم، فروش 
نفت، تراز تجاری و رشد اقتصادی به عنوان عواملی بنیادی برای رشد دلار 

اشاره کرده بود.

3 پیش بینی از قیمت دلار

ترفند بازارساز برای کاهش قیمت دلار چیست؟  پادشاه بازارها در نیمه اول سال،
 کدام بود؟

در نیمه نخست امسال، اغلب بازارها با افت قیمت مواجه بودند 
و سرمایه گذاران دســته جمعی ضرر کردند. تنها یک بازار، سود 
ماهانه قطعی به مردم پرداخت کرده  است. پادشاه بازارها کدام 
است؟به گزارش تجارت نیوز، طلا، دلار، سکه و خودرو کاهشی 
بوده و از منفــی یک تا منفــی 10 درصد افت قیمــت را تجربه 
کرده اند. این در حالی اســت که بازار سهام و سپرده های بانکی 
دو بازار سودده در نیمه نخست ســال بوده اند. مساله ای که هم 
ســپرده گذاری در بانک را مجددا برای مردم جذاب کرده و هم 
تا حدی امید را به بازار سهام بازگردانده است.از دو سال قبل به 
این سو، سپرده های بانکی هیچ جذابیتی برای مردم نداشت و 
کمتر کسی حاضر بود در شرایط رشد عجیب قیمت در بازارهای 
مالی، پول خود را در بانک ســرمایه گذاری کند و از بانک سالانه 
20 تا 22 درصد سود دریافت کند. اما حالا مروری بر بازارها نشان 
می دهد در شرایط کساد سایر بازارها، ســپرده گذاران بانکی نه 
تنها زیان نکرده اند بلکه ســود هم برده اند.بر اســاس اعداد به 
دســت آمده، بازدهی دلار در ۶ ماهه نخست ســال، منفی 1.۹ 
درصد بوده اســت. وضعیت در بازار طلا و سکه امامی از این هم 
بدتر بوده اســت. بازدهی طلا منفی ۸.۳ و بازدهی سکه امامی 
منفی 10.2 درصد بوده است. یکی از پرطرفدارترین خودروهای 
موجود در بازار هم 20۶ تیپ دو است که قیمت آن هم دو درصد 
کاهش داشته و بازدهی این خودروی محبوب هم منفی بوده 
است. در این میان بر اساس اطلاعات منتشر شده، سپرده های 
بانکی از ابتدای ســال 1402 تا پایان مرداد مــاه، ۸.5 درصد به 
سپرده گذاران خود ســود داده اند و در کنار بازار سهام، بالاترین 
بازدهی در میان بازارهای دارایی را به نــام خود زده اند. از طرف 
دیگر نیز سپرده گذاری در بانک ها، یک ســرمایه گذاری بدون 
ریسک به شــمار می رود و مخاطرات ســرمایه گذاری در دیگر 
دارایی ها را ندارد.در این شرایط، ســپرده های بلندمدت بانکی 
بهترین مقصد برای پول های نقد و سپرده های کوتاه مدتی بودند 
که به دنبال مقصدی برای سرمایه گذاری می گشتند. در نتیجه 
و با افزایش سپرده گذاری، نسبت پول به نقدینگی کاهش یافته 
است.البته باید این نکته را هم تاکید کرد که سپرده های بانکی 
هم سنگر امنی برای ســرمایه های مردم نبوده اند و میزان سود 
بانک ها هم از تورم عقب مانده اســت. چون در حالی که ســود 
بانک ها ۸.5 درصد بوده میــزان تورم در این مدت حدود 1۳.5 
درصد بوده اســت. بنابراین می توان گفت در شرایط تورمی بازار 
همه ضرر کرده اند؛ برخی بیشتر و برخی کمتر.باید اشاره داشت 
که شــاخص کل بورس نیز در همین بازه ۶ ماهــه ۸.5 درصد 
رشد کرده اســت. اگرچه وضعیت در بازار سهام کمی نسبت به 
سپرده های بانکی متفاوت است و میزان بازدهی از پرتفویی به 

پرتفوی دیگر، متغیر بوده است.

ذره بین

بعد از شیوع کرونا و در پی افزایش قیمت طلا و سکه، مردم با هدف 
حفظ ارزش دارایی های خود تمایل بیشتری برای خرید طلای دست 
دوم پیدا کرده اند. با وجود اینکه از ابتدای ســال جاری تا کنون بازار 
فلز زرد در رکود قیمتی به سر می برد و فاصله قیمت طلای نو و دست 
دوم کم شده، این سوال مطرح می شــود که آیا همچنان بازار طلای 

دست دوم داغ است؟
به گزارش تجارت نیوز، روند نسبتا با ثبات قیمت طلا و سکه از ابتدای 
سال جاری تا کنون بازار آرامی را از نظر قیمتی برای طلا رقم زده است. 
دیگر از پرش هــای قیمتی میلیونی، در بــازه زمانی یک روزه و چند 
ساعته در بازار فلز زرد خبری نیست. با این وجود تقاضا نیز به حداقل 

خود رسیده است.
بررســی میدانی خبرنگار تجارت نیوز طی چند روز گذشته از برخی 
مراکز فروش طلا و جواهر تهران و کرج حکایت از افت شدید خرید 
و فروش ها در بازار مصنوعات طلا دارد. به گفته یکی از فروشندگان 
این بازار اگر معامله ای هم صورت بگیرد بین خود طلافروش هاست 
و بازار به اندازه ای کســاد اســت که هزینه اجاره مغازه ها هم به زور 

درمی آید.
یکی از فعالان این بــازار روند بازار فلز زرد را معکــوس عنوان کرد و 
گفت: »در زمان هایی که قیمت طلا بالا مــی رود یا در حال افزایش 
است مردم خریدار می شوند و زمان هایی که مثل الان بازار راکد است 

خرید  و فروش در بازار طلا به حداقل می رسد.«
بررســی میدانی از مغازه های طلافروشــی و پرس و جــو از تجربه 
مشتریان طلای دســت دوم نیز حاکی از این بود که هر یک از این 
فروشــگاه ها ویترینی مملو از طلاهای دست دوم بدون آبکاری و با 

همان ظاهر استفاده شده داشتند.
نکتــه جالــب توجه اینکــه اگرچــه عرف اســت قیمت هــر گرم 
طلای دســت دوم، هم قیمت هر گــرم طلای 1۸ عیــار )قیمت در 

لحظه نــگارش این گزارش رقــم دو میلیون و ۳44 هــزار تومان( 
باشــد، اما همــه مغازه هایی که مشــتری به قصد خریــد وارد آن 
می شــد، مالیات بــر ارزش افــزود و ســهم طلافروشــی را روی 
قیمت طلای دســت دوم می کشــیدند؛ بنابراین به نظر می رســد 
 تنهــا هزینه ای کــه از طــلای دســت دوم حذف می شــود اجرت

 ساخت است!

طلای دست دوم همچنان طرفدار دارد
بررسی خبرنگار تجارت نیوز از بازار طلا حاکی از این بود که دید مردم 
نسبت به ســرمایه گذاری در بازار طلا نسبت به گذشــته تغییر کرده 
است. دیگر رویکرد مردم به خرید طلا جنبه تزئینی و استفاده ندارد. 
خریدارها همچنان تمایل به طلای دست دوم دارند ولو با پرداخت 

مالیات بر ارزش افزوده و به بهایی بالاتر از قیمت هر گرم طلا!

مردم نگران از دست  رفتن ارزش دارایی هایشان هستند و با توجه به 
اینکه برخلاف گذشته طلاهایی با گرم های پایین  در این بازار به وفور 
یافت می شــود، ترجیح می دهند حداقل دارایی خود را با کمترین 
هزینه تبدیل به طلا کنند. بنابراین بازار طلای دســت دوم همچنان 

داغ است.

تغییر مسیر سرمایه گذاری در طلا از نو به دست دوم
در اردیبهشت سال گذشته، ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، سقف 
مجاز 10 هزار دلار را برای نگهداری این اســکناس تعیین کرد و اعلام 
شــد اگر فردی بخواهد بیش از این مقدار ارز نگهــداری کند باید به 
بانک اظهار و رسید متناســب با آن دریافت کند و در غیر این صورت 
مرتکب جرم شده اســت. این موضوع یکی از دلایلی شد که مردم 

برای حفظ ارزش دارایی هایشان به سمت بازار طلا سرازیر شوند.
از آنجا که خرید طلای آب شــده نیز از ســوی اتحادیــه صنف طلا و 
جواهر ممنوع اعلام شــد و ســکه نیز حباب بالایی داشت، مردم به 
ســمت خرید مصنوعات طلا گرایش پیدا کردند. باید توجه داشت 
سرمایه گذاری در مصنوعات طلا نیز با احتساب اجرت و مالیات بر 
ارزش افزوده و سهم طلافروش، چندان به صرفه نبود. بنابراین بازار 
خرید طلای دست دوم داغ شــد.در حالی که طی ماه های گذشته 
مسئولان اتحادیه نســبت به ریســک بالای خرید و فروش طلای 
دست دوم به مردم هشدار داده اند اما همچنان افراد به منظور حفظ 

ارزش دارایی هایشان تمایل به خرید طلای دست دوم دارند.
باید توجه داشت بر اساس ماده 2۶ قانون مالیات برارزش افزوده 
مصوب ســال 1400، اصل طلا، جواهر و پلاتیــن از مالیات بر ارزش 
افزوده معاف شدند و تنها از اجرت و ســود مصنوعات طلا مالیات 
دریافت خواهد شــد. قانونی که به نظر می رســد باید هزینه خرید 

طلای نو با دست دوم را کمتر کند.
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شهردار تهران از تحقق و واریز پیش پرداخت ۶۳۰ دستگاه واگن مترو 
از سوی دولت برای ساخت توسط شرکت خارجی خبر داد.

به گزارش ایســنا، علیرضا زاکانی با حضور در جلســه علنی این هفته 
شورای اسلامی شهر تهران در پاسخ به سوال نرجس سلیمانی عضو 
شورای اسلامی شــهر تهران و همچنین ارائه گزارشی از حوزه حمل و 
نقل شــهر تهران گفت: موضوع حمل و نقل موضوع پایه ای و اساسی 
است که در تهران در جهت کاهش ترافیک و همچنین کاهش آلودگی 
هوا گام برداشته ایم تا بتوانیم برای مردم جنبه های آسایش و آرامش 
را رقم بزنیم و نظم بخشــی و ســاماندهی عمومی در شهر را محقق 
کنیم. در همین راســتا پنج هدف و رویکرد اساسی را دنبال می کنیم 
که نخســتین آن کاهش تقاضای سفر اســت که این مهم را از طریق 
هوشمندسازی و مناسب ســازی و در دسترس قرار دادن خدمات با 

هدف کاهش سفر دنبال می کنیم.
وی افزود: قطعا افزایش مسئولیت حمل و نقل عمومی در دستور کار 
قرار دارد تا سهم حمل و نقل عمومی به ۷۰ درصد و سهم خودروهای 
شخصی به ۳۰ درصد تردد در شهر برســد. در حالیکه هم اکنون این 
تناسب برعکس اســت. قطعا توسعه زیرســاخت های حمل و نقل 
عمومی و افزایش ناوگان و ایجاد سفرهای ترکیبی موضوعاتی است 

که پیگیری خواهد شد.
زاکانی با تأکید بر لزوم افزایش مطلوبیت در حوزه حمل و نقل عمومی 
گفت: موضوع برقی سازی که امروز جهان به سمت و سوی بهره گیری 
از سوخت پاک سوق پیدا کرده موضوعی است که به عنوان یک رویکرد 
در مدیریت شهری دنبال خواهد شد. همچنین رویکرد دیگر ما وضع 
قواعد و ســاز و کارهایی است که برای شــهر التزام بخش و توسعه و 
پیشرفت را بر مدار آن ممکن کند. از سوی دیگر فرهنگ سازی نیز به 
عنوان رویکرد دیگری که می توان از طریق آن افزایش مشارکت مردم 

را دنبال کرد، مد نظر قرار گرفته است.
شــهردار تهران با تأکید بر اینکه مهمترین بخش توسعه حوزه حمل 
و نقل شــهر تهران بر مدار مترو پایه گذاری شــده است افزود: امروز 

شــرایطی که در حوزه ناوگان، خطوط و ایســتگاه های مترو داریم به 
گونه ای است که هفت خطی که در گذشته شروع کرده بودند محصول 
آن امکانی را ایجاد کرده که در شــهر تهران بتوان برای سفرها از مترو 
بهره بگیریم. ۲۶۰ کیلومتر خط به همراه ۱۴۰ ایســتگاه از دوره قبل به 
ما تحویل داده شد که امروز ۲۷۴ کیلومتر خط با ۱۵۰ ایستگاه در حال 
فعالیت است. یعنی ۱۴ کیلومتر خط با ۱۰ ایستگاه در دو سال گذشته 
شروع و به اتمام رساندیم و تا پایان ســال جاری نیز ۱۰ کیلومتر خط 
دیگر در داخل شهر در خطوط شــش و هفت به همراه ۱۴ ایستگاه به 

بهره برداری می رسد.
به گفته زاکانی، علاوه بر این ۱۰ کیلومتــر از تونل بخش جنوبی خط ۶ 
را نیز تکمیل کردیم و بعد از این مرحلــه قطعا با بهره برداری به میزان 
خطوط اضافه خواهد شد. تا پایان سال ۱۰ کیلومتر در داخل به همراه 
۱۴ ایستگاه به بهره برداری می رسد و در مهر ماه ۲۲ کیلومتر خط پرند 

نیز افتتاح خواهد شد.

وی ادامه داد: امســال خط ۱۰ مترو در ســه محور آغاز خواهد شــد 
یکی محور دریاچه به ســمت شرق، دریاچه به ســمت غرب و محور 
جنت آباد به ســمت شــرق، علاوه بر این خــط ۹ نیز امســال آغاز 
می شــود؛ به گونه ای که تی بــی امی که از جنوب خط شــش خارج 
می کنیــم خط ۹ را از دولت آباد به ســمت شــمال آغــاز خواهد کرد 
که فرصت های جدیدی برای پیشــرفت و توســعه خطــوط مترو را 
فراهم می کند. امســال ۱۴ ورودی جدید نیز به بهره برداری رســید 
و برای خط ۱۱ و ۸ متــرو با مجموعه ای از شــرکت های خارجی وارد 
مذاکره شــدیم و تفاهم اولیه ای صورت گرفته که برای ســال آینده 
احداث آنها در دســتور کار قرار خواهد گرفت. در سفر آینده ای نیز که 
 طراحی شده امیدواریم برای این موضوع به جمع بندی های دقیقی

 برسیم.
شــهردار تهران در تشریح توســعه ناوگان خطوط مترو نیز با اشاره به 
وجود ۴۲ رام قطار »دی ســی« تحت عنوان قطارهای قدیمی و ۱۲۹ 
رام قطار »ای ســی« تحت عنوان قطارهای به روزتر، گفت: به صورت 
ســرجمع ۱۱۹۷ واگن در خطوط مترو داریم که طی سال های گذشته 
ارائه خدمات به شهروندان را بر عهده داشــته است. این در شرایطی 
است که ناوگان قطارهای دی سی به صورت خاص است که بیش از 
۲۰ درصد خدمات نمی توانند ارائه کنند و نیاز به بازسازی های اساسی 
دارند. چهار رام قطار سه واگنه نیز در خط فرودگاه ارائه خدمات دارد.

شــهردار تهران همچنیــن ادامــه داد: بخــش دیگــری مربوط به 
موتورسیکلت های کار است که با دولت تفاهمی داشتیم تا موتورهای 
کار را در تهران برقی کنیم. این کار تا ۴۰۰ هزار دســتگاه موتورسیکلت 
توســعه پیدا خواهد کرد. در موضوع ارائه خدمت نیز از ابتدای ســال 
تحصیلی جدید شــیوه پرداخت مترو و اتوبوس تغییر پیدا می کند و 
شیوه جدیدی تحت عنوان کیف پول شهروندی آغاز بکار می کند و به 
این ترتیب اشکالات گذشته ای که شهروندان را اذیت می کرد مرتفع 
خواهد شــد. در حوزه معاینه فنی در ابتدای دوره ۵۴ مرکز را تحویل 

گرفته ایم که امروز به ۶۴ مرکز افزایش پیدا کرده است.

شهردار تهران خبر داد

آغار بکار»کیف پول شهروندی« از ابتدای سال تحصیلی

سازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای شرایط و ضوابط تمدید مهلت معرفی دانش آموزان پایه 
دوازدهم فارغ التحصیل ســال ۱۴۰۱ را اعلام کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، سازمان وظیفه عمومی 
فراجا در اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه به اعلام سازمان سنجش آموزش کشور مبنی بر تأخیر در اعلام 
نتایج نهایی کنکور سراسری مربوط به پذیرفته شدگان دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی، ضوابط زیر 
برای مشمولان قابل اجرا است.۱.مهلت معرفی کلیه مشمولان فارغ التحصیل پایه دوازدهم خرداد و 
شهریور سال ۱۴۰۱ که باید برابر تبصره ۱ ماده ۲ آئین نامه اجرایی معافیت تحصیلی، حداکثر تا پایان 
شهریور ماه ۱۴۰۲ نسبت به تعیین تکلیف خدمتی خود اقدام کنند به مدت یک ماه تا تاریخ پایان 
مهر ماه ۱۴۰۲ تمدید شد، این مشمولان در صورت قبولی )با کنکور یا بدون کنکور( در نیم سال 

اول سال تحصیلی )مهرماه ۱۴۰۲( ثبت نام و با احراز شرایط از معافیت تحصیلی بهره مند می شوند. 
ضمناً در صورت عدم قبولی یا عدم ادامه تحصیل موظف هستند حداکثر تا پایان مهر ماه ۱۴۰۲ برای 
تعیین تکلیف وضعیت خدمتی خود اقدام کنند.۲.کلیه مشمولان قانون خدمت سربازی که برابر ضوابط 
قانونی برای تکمیل ظرفیت و یا شروع به تحصیل در نیم سال دوم بهمن ۱۴۰۲ پذیرفته می شوند تا پایان 
مهر ماه ۱۴۰۲ باید وضعیت خدمتی خود را تعیین تکلیف کننــد و پس از اخذ برگ اعزام بدون غیبت 
با ارائه گواهی قبولی در دانشگاه از تسهیلات تمدید تاریخ اعزام که متعاقباً اعلام خواهد شد بهره مند 
شوند و یا در صورت اعزام به خدمت با داشتن شرایط قانونی از خدمت ترخیص می شوند.۳. مشمولان 
فارغ التحصیل پایه دوازدهم خرداد و شهریور ماه سال ۱۴۰۱ دارای برگ آماده به خدمت بدون غیبت 
به تاریخ یکم مهر ماه یا یکم آبان ماه ۱۴۰۲ می توانند با ارائه گواهی مجاز بودن انتخاب رشته )سازمان 
سنجش یا سازمان مرکزی دانشگاه آزاد( به دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی )پلیس +۱۰( مراجعه 

کنند و پس از ثبت درخواست تمدید، اعزام خود را تا تاریخ یکم آذر ماه ۱۴۰۲ تمدید کنند.

سازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای اعلام کرد؛

تمدید مهلت معرفی مشمولان فارغ التحصیل تا پایان مهر

معــاون آمــوزش ابتدایــی وزارت آموزش و پــرورش گفت: 
دانش آموز پایه اول دبســتان هنگامی که با معلم خود آشــنا 
می شــود، برای دو ســال آینده یعنی پایه دوم و ســوم نیز با 
همین معلم خواهــد بود.معصومه نجفی پازوکی با اشــاره به 
آغاز اجرای آزمایشی »نظام دوری« در دوره اول ابتدایی گفت: 
قرار اســت در قالب این طرح، دانش آموزان پایه اول تا ســوم 
دبســتان با یک معلم درس بخواننــد. در واقع »نظام دوری« 
این هــدف را دنبال می کند که دانش آموزان ســه ســال اول 
تحصیل را با یــک معلم بگذرانند و در گام هــای بعدی اهداف 
 تربیتی مدنظر مدرســه با همراهی خانواده در این دوره سنی 

محقق شود.
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش افزود: در سال 
تحصیلی جدیــد، فقط تعداد کمی از مــدارس، مجری »نظام 
دوره ای« به صورت آزمایشی خواهند بود تا جایی که در مجموع 
۶۴۰ کلاس درس در کل کشــور تحت پوشــش این طرح قرار 
می گیرند. پس از آن نتایج این طرح مورد بررسی قرار خواهد 

گرفت و درباره آن تصمیمات جدیدی گرفته می شود.
نجفی با اشــاره به تمرکز بر فضای تربیتی دانش آموزان اذعان 
داشت: ســند تحول بنیادین آموزش و پرورش بر اجرای نظام 
دوری تأکید دارد و بر این اساس دانش آموز پایه اول دبستان 
هنگامی که با معلم خود آشنا می شود، برای دو سال آینده یعنی 
پایه دوم و سوم نیز با همین معلم خواهد بود و این موضوع به 

احساس امنیت او و خانواده کمک می کند.

همه می توانند در »تالیف و تغییر کتاب های 
درسی« مشارکت داشته باشند

رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی با اشاره به روش های 
بیان نظرات معلمان و دانش آموزان درباره کتاب های درسی گفت: از طریق 
ســامانه اینترنتی، معلمان و دانش آموزان می تواننــد نظرات خود درباره 
کتاب های درسی را ارسال کنند. علی لطیفی؛ رئیس سازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشی در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی خبرگزاری تسنیم در 
پاسخ به این پرسش که برخی معلمان نسبت به روش های ارتباط با مولفان 
کتابهای درسی انتقاد دارند و این فرآیند را فرسایشی می دانند که در نهایت 
مانع ارائه اشکالات درباره کتاب های درسی به تیم مولفان شده است، گفت: 
در یک سال گذشته ســامانه اینترنتی https://nazar.roshd.ir آماده 
دریافت نظرات معلمان و دانش آموزان درباره کتاب های درسی است و تا 
به امروز ۲۵ هزار نظر دریافت شده است همچنین اطلاع رسانی درباره این 
سامانه در همان ابتدای راه اندازی از طریق صفحه اصلی شبکه شاد انجام 
شد.وی افزود: پس از ثبت نظر توسط معلمان و دانش آموزان، سامانه به 
آنها پیام می دهد که نظر دریافت شد و پس از آن کارشناسان ما در بازه های 
زمانی مشخص، نظرات ثبت شده را جمع آوری و در اختیار گروه های تألیف 
کتاب های درسی قرار می دهند که پس از تحلیل توسط آنها، بازخورد آن در 
فضای مدیریتی سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی ارائه خواهد شد.

»کمیکال«؛ ماده مخدری با قدرت ۸۰۰ 
برابری نسبت به مخدرهای قدیمی

کارشناس پلیس مبارزه با مواد مخدر اســتان اصفهان گفت: کمیکال 
تا ۸۰۰ برابر از مواد ســنتی مانند حشــیش قوی تر اســت و اثرگذاری 
مخرب تری دارد.ســرهنگ مجید طاهرزاده در ارتبــاط با ماده مخدر 
کمکیال و رواج آن در اصفهان اظهار داشــت: ماده روانگردان کمیکال 
از طبقه مواد جدید روانگردان موســوم به ان پی اس ها است که کاملا 
سنتزی و شیمیایی بوده و توسط انســان با فرمول جدیدی تهیه شده 
است.وی افزود: به گفته کارشناسان این ماده تا ۸۰۰ برابر از مواد سنتی 
مانند حشیش قوی تر اســت و اثرگذاری مخرب تری دارد.کارشناس 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان اصفهان با اشاره به چگونگی مصرف 
این ماده عنوان کرد: کمیکال بسیار قدرتمند بوده و وعده های مصرفی 
آن برای انســان در حد میکروگرم تعریف شده اســت؛ از این رو چون 
میکروگرم در حد میکروسکوپ است و با چشم غیر مسلح قابل دیدن 
نیســت برای فروش آن مجبور هســتند آن را به صورت افشانه روی 
گیاهان یا مواد دیگری اســپری کنند.وی ادامــه داد: به همین دلیل 
کمیکال ظاهری گیاه گونه دارد ولی در اصل یک ماده شیمیایی است 
که بر گیاهان متفاوتی اسپری شده و گاهی به عنوان رایحه درمانی در 

بسته بندی های سه گرمی به بازار قاچاق عرضه می شود.

نجفی پازوکی خبر داد؛

 اجرای آزمایشی »نظام دوری« در 
۶۴۰ کلاس درس

یک جامعه شناس:

جمعیت کم از مشکلات جلوگیری 
نمی کند

یک جامعه شــناس گفت: جمعیت کم از مشکلات جلوگیری 
نمی کند بلکه جمعیت متناســب و مدیریــت صحیح وضعیت 
زمینه رشــد و تحول جامعه را فراهــم می کند.بهرام مولایی در 
گفت وگو با ایســنا اظهار کــرد: بحث جمعیــت از مباحث مهم 
اجتماعی اقتصادی در هر جامعه بوده و جمعیت از نظر ساخت، 
ترکیب و توزیع از مؤلفه های اقتدار و اســتحکام ساخت درونی 
هر جامعه به شمار می رود.وی با اشــاره به این که توان علمی و 
منابع مادی و غیر مادی هر جامعه بدون در نظر گرفتن جمعیت 
معنادار نیســت، بیان کرد: این انسان ها هســتند که می توانند 
ســرمایه ها را به کار گرفته و آن را به ارزش افــزوده تبدیل کنند.

مولایی تأکید کرد: حفظ تعــادل و پویایی ســاختار جمعیت، 
اساسی ترین عامل در برنامه ریزی توســعه است.این جامعه 
شناس ادامه داد: سیاســت های جمعیتی با مسائلی همچون 
اشــتغال، درآمدزایی، مولد بودن، آموزش، مســکن، امکانات 
رفاهی، پیشرفت اقتصادی، تغییرات اجتماعی، تحولات محیط 
زیست و ... همراه است و عدم تعادل آن آسیب جدی است که 

جبران آن به راحتی امکان پذیر نیست.
وی افزود: افزایش میانگین سنی جمعیت و کمی نسل جوان از 
مشکلاتی است که پیشرفت هر جامعه را با رکود مواجه می کند، 
بنابراین هرچقدر هرم ســنی جمعیتی قاعده بزرگ تری داشته 
باشد با افزایش سن نسل جوان مولد در کنار پیشکسوتان سنی 
با تجربه موفقیت در جامعه بیشتر می شود.مولایی با اشاره به 
اینکه امروزه در جامعه نرخ جمعیتی در سراشیبی کاهش قرار 
گرفته، تصریح کرد: در این زمینه باید توجه را به سمت پیشگیری 
از آسیب های جمعیتی همچون چالش های آموزشی، سلامت 
محیط زیست، مقابله با فقر و بیکاری، تأمین معاش، سلامت 
و رفاه جامعه، بهبود کیفیت زندگی، امید به زندگی بدون ناتونی 
و سایر موضوعات روز به میزان متناسب با جمعیت برد که نیاز 
به مدیریت صحیح دارد.این جامعه شناس اضافه کرد: جمعیت 
کم از مشــکلات جلوگیری نمی کند بلکه جمعیت متناســب و 
مدیریت صحیح وضعیت زمینه رشــد و تحول جامعه را فراهم 
می کند، بنابراین توازن و جوانی جمعیت نکته مهم و اساســی 
جهت برنامه ریزی تحول و تعالی خانواده به عنوان اولین نظام 
اجتماعی اســت.وی با اشــاره به این که جوانی جمعیت باعث 
حفظ، نگهداری و پویایی جامعه می شــود، افزود: پیشگیری 
از آســیب های اجتماعی، تحکیم بنیــان خانواده بــا اصالت 
فرزندآوری و فرزندپروری ســالم، پایداری خانــواده با ارتقاء 
رضایتمندی زوجین از زندگی مشترک و ارتقاء آگاهی و مهارت 
ایشان در مورد ارتباط مؤثر، تاب آوری و سایر ابعاد مهارت های 
فردی و تعاملات اجتماعی از سایر مزایای جوانی جمعیت است.

مولایی ادامه داد: تکریم و حفظ منزلت اجتماعی پیشکسوتان 
سنی در لحاظ کردن سبک زندگی ایرانی – اسلامی، ارتقاء کیفیت 
و کمیت مراقبت ســلامت زنان و مادران باردار، ارتقاء کیفیت و 
کمیت مراقبت ســلامت مردان، تأمین خدمات پیشــگیری از 
ناباروری، ارائه آموزش های عمومی تخصصی سلامت و جوانی 
جمعیت، بهبود تغذیه با لحاظ کردن سبک زندگی ایرانی ـ اسلامی، 
بهبود فعالیت  فیزیکی و تحرک بدنی با لحاظ کردن سبک زندگی 
ایرانی ـ اسلامی و ســایر فعالیت های مرتبط با ارتقاء جمعیت 
را باید در نظــر بگیریم که بتوانیم در مســیر جوانی جمعیت گام 
برداریم.این جامعه شناس با اشاره به این که باروری، مرگ و میر 
و مهاجرت از مهم ترین عوامل تغییر جمعیتی شناخته می شوند 
که نقش باروری از دیگر مسائل پررنگ تر است، بیان کرد: مقوله 
جوان ســازی جمعیت به یکــی از ضرورت هــای کنونی جوامع 
مختلف تبدیل شده که ایران نیز در سال های اخیر با این معضل 

روبرو شده است. 
 

دستگیری عاملان انتشار بوی نامطبوع 
شمال اصفهان

عاملان تخلیه پسماند شیمیایی در فاضلاب شهری هفته گذشته 
در شمال شهر اصفهان شناسایی و دســتگیر شدند. براساس 
اطلاعات به دست آمده از یک منبع آگاه در فرماندهی انتظامی 
استان، عاملان این حادثه مدیران یک شرکت تولیدی بودند که 
پسماند شیمیایی واحد تولیدی خود را در فاضلاب نزدیک مناطق 
شمال کلانشــهر اصفهان تخلیه کرده بودند و این اقدام منجر به 

انتشار بوی نامطبوع در منطقه شد.
این منبع آگاه افزود: عاملان این حادثه شناســایی و دستگیر 
شــدند و پرونده آنان به مراجع قضایی ارســال شد.هجدهم 
شهریور، شهروندان شمال شهر اصفهان در تماس با آتش نشانی 
و اداره گاز از استشمام بویی شبیه گاز خبر داده بودند و مدیر کل 
مدیریت بحران اســتانداری از تخلیه مواد شیمیایی در یکی از 

فاضلاب های منطقه رهنان گزارش داد.

ذره بین 
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وضعیت مسجد تاریخی »سید« در طول یک 
خبر آنلاین

دهه گذشته تاکنون، از کاشی های فرو ریخته 
تا سکوها و دیوارهای ترک خورده ایوان ها و حیاط نشان می دهد، هیچ 
توجه اصولی برای حفظ و نگهداری این بنای تاریخی اعمال نشده است.

مسجد سید اصفهان سال هاست در چشم گردشگران دیگر زیبایی یک 
اثر دوران قاجاریه را تصویر نمی کند؛ از کاشی های فرو ریخته تا سکوها و 
دیوارهای ترک خورده ایوان ها و حیاط آشفتگی و عدم مرمت کاشی های 
ریخته یا برداشته شده و عدم جای گذاری مجدد آنها و مرمت های بعضا 
ناشیانه توسط افراد معمولی نشان می دهد که هیچ توجه اصولی برای 

حفظ و نگهداری این بنای تاریخی اعمال نشده است.
از در شمالی مسجد که وارد می شویم، جدای از اعلامیه های اطلاع رسانی 
متعددی که به ســتون های ســنگی مســجد چسبانده شــده است، 
شکسستگی کنگره های چوبی دو سقاخانه درب شمالی مسجد جلب 
توجه می کند، موضوعی که سال ها پیش ســقاخانه های درب جنوبی 
مســجد هم به آن مبتلا بود اما با پیگیری های متعدد رسانه ها از جمله 
خبرآنلاین و با همت مرحوم فریدون اللهیاری، مدیرکل اســبق میراث 
فرهنگی اصفهان در نهایت مرمت اصولی برای این سقاخانه ها که به انبار 

آجر مبدل شده بود! نیز انجام شد.
اما در طاقی های قوسی شکل ایوان های ورودی مسجد آنچه جلب توجه 
می کند، جای خالی کاشی هاســت، برخی مثل دیواره راست به شکل 
کامل از کاشی تهی است و برخی جاها نیزیکی دو کاشی افتاده است، به 
نظر می رسد در بخش هایی که به طور کامل کاشی وجود ندارد، کاشی ها 
)احتمالا به منظور مرمت( جدا شده اند؛ اما متاسفانه بار دیگر جایگزین 
نشده است.از سویی جای خالی این کاشی ها چنان تهی و زشت به نظر 
می رسد که به یقین ارزش تاریخی این مسجد را در چشم گردشگران به 
زیر سوال می برد جایی که جای خالی کاشی ها را سیمای زشت و بدقواره 

سیمان و یا گچ کشیده شده روی دیواره ها پر کرده است.
ظهر شهریورماه است و صدای اذان از گلدســته های زیبای مسجد به 
گوش می رسد، وقتی از یکی از اهالی که با شتاب در حال رفتن به سمت 
شبستان برای ادای نماز ظهر است می خواهم که کمی از وقت خود را به 

من بدهد، با روی خوش می پذیرد.
مریم معتقد است تمام این کاشی ها به خودی خود ریخته است و دیگر 
جای آن پر نشده، زمانی که از وی می پرسم که چرا اهالی محله تاریخی 
بیدآباد و مسجد به این روند و فرسودگی بدون مرمت مسجد اعتراض 
نمی کنند، می گوید: اتفاقا ما از مسئولان سوال کردیم و آنها دلیل این امر 

را ریزش و یا دزدی کاشی ها دانستند.وی می افزاید: سال هاست مسجد 
این وضعیت را دارد؛ متاسفانه مسئولان به درستی توجهی نمی کنند و یا 
بودجه ای در اختیار ندارند.سال ها پیش یک بار نیز کلون درب مسجد به 
سرقت رفته است که اکنون جای خالی این کلون به شکل ناشیانه ای با 
یک فیبر چوبی آن هم نامتقارن و پوسیده، پوشیده شده که جای تعجب 
دارد.از سویی چسباندن هر نوع اطلاعیه روی اندک کاشی های تاریخی، 
درب و دیگر نقاط مسجد، نشان از عدم نظارت صحیح بر نگهداری این 
مسجد تاریخی دارد.ریزش کاشی  های این مسجد که نمونه های خاص 
از کاشی کاری ایرانی است از یک دهه قبل آغاز شد و دلیل آن فرسودگی 
عنوان شده اســت؛ اما آنچه که برای میراث دوستان نگران کننده است 
اینکه ریزش کاشی های این مسجد اکنون به اندازه ای وسیع شده که 
جای هیچ گونه توجیه برای عدم مرمت را باقی نمی گذارد.سال هاست 
مسجد سید اصفهان که طی دوران قاجاریه به دستور محمد شاه قاجار 
و توسط محمدباقر شفتی در مساحت ۸۰۷۵ متر مربع ساخته شده و از 
مساجد اصلی نصف جهان اســت رو به فرسودگی می رود، دیواره های 
آجری حیاط مسجد، ورودی درب پشتی مســجد، درب ها، سکوهای 

سنگی، کف حیاط مسجد و جای جای این بنای تاریخی، همگی نیاز به 
مرمت را فریاد می زنند.ذکر این نکته ضرورت دارد که علیرضا ایزدی، مدیر 
سابق میراث فرهنگی اصفهان چند ماه پیش در پاسخ به خبرآنلاین خبر 
از مرمت این بنا از سال جاری داده بود؛ اما به نظر می رسد هنوز اثری از 
این طرح در مسجد پیاده سازی نشده است.وی اظهار کرد:  متولی اصلی 
مسجد سید اداره کل اوقاف است ولی  با توجه به اینکه یک بنای ثبتی 
تاریخی محسوب می شــود و با آنها در موضوع مرمت مشارکت داریم 
برخی مشکلات فعلی ناشی از برخی مرمت های غیراصولی در مسجد 
سید اصفهان است. با اداره اوقاف در ارتباط با این مسجد مذاکراتی صورت 
گرفته است و تفاهم نامه ای انجام شــده و در فصل مناسب یک طرح 
مرمتی خوب برای آن داریم که امیدواریم با تامین اعتبار سال جاری که 

انجام شده از سال آینده برای مرمت اقدام شود.
اکنون فصل مناسب مرمت در حال سپری شدن است و باید گفت اگر 
مرمت و رسیدگی به وضعیت مسجد سید اصفهان به این شکل ادامه پیدا 
کند، شاید تا لختی دیگر اثری از تاریخ در این مسجد دوره قاجاریه باقی 

نباشد به جز کهنگی و فرسودگی!

وضعیت خاص مسجد سید اصفهان؛

از کاشی های فروریخته تا مرمت های ناشیانه!

باستان شناسان که قدمت محوطه های باستانی استان اردبیل را هزاره چهارم قبل از میلاد ارزیابی می کنند، 
با کاوش ها و بررسی های علمی در پی کشف حقایقی دقیق تر برای تدوین اطلس باستان شناسی این 
منطقه هستند. به گزارش خبرنگار ایرنا، استان اردبیل از شمالی ترین نقطه در کنار رود ارس و مرز جمهوری 
آذربایجان تا جنوبی ترین نقطه در انتهای حوزه استحفاطی شهرستان خلخال و رود قزل اوزن از پیشینه ای 
قابل تامل برخوردار است و وجود محوطه ها و تپه های باستانی نظیر اولتان در پارس آباد مغان، شهر یئری 
مشگین شهر و قلعه یئری کورائیم گواهی بر این ادعاست. کاوش های باستان شناسی برای یافتن ابعادی 
تازه از تاریخ کهن این استان آغاز شده است و در هر دوره ابعاد جدیدی از تاریخ و فرهنگ این مرز و بوم 
کشف می شود. در همین زمینه رییس گروه باستان شناسی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان اردبیل گفت: از چند روز قبل با همکاری تیم ۶ نفره بومی و غیربومی متشکل 

از فارغ التحصیلان دکتری باستان شناسی، کاوش های باستان شناسی در استان را از شهرستان بیله سوار در 
شمال استان آغاز کرده ایم. روح ا... محمدی با اشاره به اینکه به تناسب تصویب و تخصیص اعتبارات لازم، 
شهر به شهر به کاوش ها ادامه خواهیم داد، افزود: اعتبار اولیه طرح بررسی محوطه های باستانی و تدوین 
اطلس باستان شناسی استان اردبیل ۸۰ میلیارد ریال است و اگر تصویب و تخصیص اعتبارات ادامه یابد، 
ظرف سه تا چهار سال، محوطه ها و محدوده های باستانی شهرهای استان بررسی خواهد شد. وی، کار 
پایش  و بررسی  محوطه های باستانی را به صورت نقطه به نقطه و به لحاظ ضرورت دقت، بسیار وقت گیر 
توصیف کرد و ادامه داد: تلاش می کنیم آثار شناسایی شده، ثبت شده و حتی ثبت نشده از قلم نیفتد و 
همه در تدوین اطلس باستان شناسی استان اردبیل لحاظ شود. به گفته وی ، پایش های باستان شناسی 
در مناطق مختلف استان اردبیل نشان می دهد محوطه ها و اشیای باستانی، ادوار مختلف از دوره مس 
سنگی یعنی از هزاره چهارم قبل از میلاد مسیح تا دوره قاجار را دربر می گیرد و انسان هایی که در آن روزگاران 

زندگی می کرده اند به طور کل در اطراف رودخانه ها و کنار منابع آب سکونت داشته اند.

سنگ بنای اردبیل در هزاره های قبل از میلاد

اسماعیلیه، ظرفیت ناشناخته 
گردشگری درخوزستان

بخشــدار اســماعیلیه از توابع شهرســتان اهواز با اشــاره به 
ظرفیت های خوب گردشــگری در این بخش گفت: متاسفانه 
با وجود ظرفیت های بســیار خوب بوم گردی و گردشگری به 
واسطه داشتن نخلستان ها و شالیزارها در این بخش، به مقوله 
بســیار مهم گردشــگری به عنوان یکی از مولفه های اقتصاد 

روستا توجه نشده و ناشناخته مانده است.
به گزارش ایرنا، ابراهیم ساکی در حاشیه بازدید از پروژه های 
عمرانی و روســتایی این بخــش در گفت و گو بــا خبرنگاران 
بیان کرد: بخش اســماعیلیه با داشــتن باغ ، نخلســتان ها و 
شــالیزارهای بســیار زیبا یک منطقه بکر در حوزه گردشگری 
است؛ اما تاکنون به این ظرفیت بسیار مهم و درآمدزا اهمیتی 

داده نشده است.
وی گفت: مردم روستا نیز با حوزه گردشگری و استفاده از این 
ظرفیت برای ایجاد درآمد آشنا نیســتند و استقبال نمی کنند.

بخشدار اسماعیلیه افزود: چندین جلســه برای مردم روستا 
به منظور آشــنایی با حوزه گردشــگری و ایجــاد انگیزه بین 
روســتاییان در این خصوص برگزار شد؛ اما هنوز برای فعالیت 
در این حوزه درخواستی ارائه نشده اســت. ساکی با تاکید بر 
اینکه مشارکت مردم روستا در حوزه بومگردی و گردشگری آثار 
اقتصادی مطلوبی برای منطقه در پی دارد، ادامه داد: سرمایه 
گذار به دلیل اینکه روستاییان زمین های خود را نمی فروشند 

نمی تواند در حوزه گردشگری روستایی ورود کنند.
بخشــدار اســماعیلیه بیان کرد: میراث فرهنگی و بنیاد برکت 
برای پرداخت تسهیلات در حوزه گردشــگری به مردم روستا 
اعلام آمادگی کردند؛ امــا با وجود نشســت های مختلفی که 
با مردم این بخش انجام شــده، اســتقبالی برای فعالیت در 
این حوزه مشاهده نمی شــود و همواره نیاز است که تبلیغات 
و معرفی بیشــتری از این بخش و حوزه گردشــگری به ویژه 
توسط رسانه ها انجام شود.بخشدار اســماعیلیه ادامه داد: در 
حوزه تامین کمی آب آشامیدنی در این بخش خوب کار شده 
اما در بخش کیفیت، شرایط مناسبی نداریم.وی با بیان اینکه 
چهار روستای این بخش همچنان آب آشامیدنی پایدار ندارند، 
افزود: شرکت آبفای اســتان اقدامات خوبی برای تامین آب 
شرب روستاهای این بخش انجام داده و انتظار داریم مشکل 
آب این چهار روســتا نیز در آینده نزدیک رفع شود.ســاکی با 
اشاره به مشکل برق در اغلب روســتاهای این بخش افزود: 
تاحدود زیادی این مشــکل با پیگیری مسئولان مربوطه رفع 
شــده اما همچنان ادامه تلاش ها برای کاهش قطعی برق در 
منطقه ضروری است.بخشدار اســماعیلیه گفت: چهار شرکت 
نفت و گاز کارون، نفت و گاز اروندان، شــرکت توســعه نفت و 
شرکت نیشکر امیرکبیر در این بخش فعالیت دارند و عمل به 
مسئولیت اجتماعی این شرکت ها همواره مطالبه مردم منطقه 
اســت.وی گفت: با وجود چهار شــرکت بزرگ در این منطقه 
انتظار می رود که شرایط اشتغال، کمک و بهسازی روستاهای 
این بخش بهتر باشد.بخشــدار اســاعیلیه ادامه داد: شرکت 
نیشکر همکاری بهتری نسبت به سایر شرکت های موجود در 
این بخش برای انجام مسئولیت های اجتماعی دارد.بخشدار 
اسماعیلیه با اشــاره به وجود ۵۰ روســتا در این بخش گفت: 
۸۰ پروژه عمرانی و آبادانی این بخش در حال انجام اســت که 
بیشتر در زمینه آسفالت، زیرســازی و روشنایی هستند، بنیاد 
مســکن با دادن قیر یارانه ای کمک بزرگی در انجام آســفالت 
روستاهای این بخش کرده است.وی با بیان اینکه این میزان 
پروژه در ۱۶ روستا در حال انجام است، افزود: عملیات اجرایی 
این پروژه ها از ۶ ماه گذشــته آغاز شــده و تا پایان امسال به 
صورت ۱۰۰درصد تکمیل خواهند شد.ســاکی با اشاره به توجه 
دولت سیزدهم به آبادانی روستاها بیان کرد:طی۲ سال اخیر 
اعتبارات بسیار خوبی به بخشداری ها برای آبادانی و بهسازی 

روستاها اختصاص یافته است.
بخشدار اسماعیلیه با بیان اینکه ۳۱۷ میلیارد ریال برای اجرای 
این پروژه ها اختصاص یافته است، گفت: به دلیل ایجاد زمینه 
لازم برای آبادانی در روســتاهای این بخش و جذب نیروهای 
بومی در شرکت های مستقر در این منطقه مهاجرت معکوس 
اتفاق افتاده و بسیاری از خانواده هایی که مهاجرت کرده بودند 

و به روستاهای خود برگشته اند. 
وی گفت: دبستان در روســتاهای این بخش وجود دارد؛ اما 
فاقد مدرسه دوره متوســطه در روستاهای این بخش هستیم 
و دانش آموزان برای تحصیل در این دوره باید به اهواز مراجعه 
کنند.ســاکی بیان کرد: از آموزش و پرورش درخواست داریم 
برای جلوگیری از ترک تحصیل دانش آموزان، مدرســه دوره 
متوسطه در این منطقه تاسیس کنند، در بسیاری موارد دانش 
آموزان باید برای حضور در کلاس درس تــا ۵۰ کیلومتر را طی 

کنند.

گزارش

رییس گروه موزه ها و اموال منقول تاریخی و فرهنگی اداره کل 
میراث فرهنگی استان زنجان گفت: هم اکنون ۱۱ مجموعه دار 
در این استان مجوز دارند که تعداد آنها تا پایان سال به ۱۳ مورد 
خواهد رسید. پرستو قاسمی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: 
هم اکنون مجوز ۲ مجموعه داری جدید در زمینه های کبریت و 
اسناد خطی زنجان در مرحله صدور و فرآیندهای مربوطه آن نیز 
در حال انجام است. این مسئول، با بیان اینکه اشیای مجموعه 
ای زیادی در استان وجود دارد و از طرفی راه اندازی موزه بزرگ 
نیز چند ســالی به طول می انجامد، اظهار داشــت: خانه های 
قدیمی در این استان نسبت به شهرهای دیگر کمتر است و یا 
در صورت وجود هم تخریب شده اند. وی با بیان اینکه یکی از 
بخش های مهم موزه ها، مجموعه داری اســت، تصریح کرد: 
به این معنی که شــخصی مجموعه ای از یک یا چند شیء را 
در طول سال های مختلف جمع آوری می کند. این کارشناس 
تاکید کرد: مجوز مجموعه داری از سوی میراث فرهنگی استان 
به فردی داده می شود که اشیای مد نظر، تاریخی و زیر خاکی 
نباشد. وی اظهار داشت: در حال حاضر سه مجموعه دار فسیل 
در این اســتان وجود دارد و آثار قوی را شــامل می شود که در 
صورت وجود فضــا برای نمایش آنها فضای فرهنگی شــهر به 
مراتب افزایش می یابد. رییس گــروه موزه ها و اموال منقول 
تاریخی و فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی اســتان زنجان با 
بیان اینکه آخرین مجموعه دایر این اســتان به چاقو ســازی 
اختصاص دارد، ادامه داد: در حوزه مردم شناســی ۲ مجموعه 
داری و اسناد خانوادگی هم به روستای زرنان اختصاص دارد. 

کف فرش موزه تزئینی ایران در اصفهان 
مرمت شد 

مدیر امور موزه های اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
استان اصفهان گفت: کف فرش های موزه تزئینی ایران در عمارت تاریخی 
رکیب خانه اصفهان به طور کامل مرمت شد.ســاغر حمیدی در گفت وگو 
با ایرنا افزود: با توجه به فرسوده شــدن کابل های برق رســانی و احتمال 
خطر آتش ســوزی در این بنا و همچنین اثرات مخرب ناشی از فرسایش 
سنگ فرش ها و ایجاد گردوغبار که موجب آسیب جدی به اشیای موجود 
در موزه می شد، کف فرش ها به طور کامل برچیده و سامانه برق رسانی آن 
به روزرسانی شــد.وی تصریح کرد: همچنین کف فرش های این بنا که در 
طول سه دهه گذشته دچار آسیب شــده بود به طور کامل تعویض و مرمت 
شد.مدیر امور موزه های اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان اصفهان در ادامه یادآور شد: با توجه به کاربری های متعددی که این 
بنای تاریخی از دوره صفوی تا دوران معاصر داشته، تغییرات و تحولات بسیار 
زیاد و همچنین الحاقات متعددی در طول این چهار سده ایجادشده است.

حمیدی افزود: ازجمله مهم ترین تغییراتی که در طول سه دهه گذشته در این 
بنای تاریخی انجام شده، بازسازی کامل این بنا در اواسط دهه هفتاد و تغییر 
کاربری آن در قالب موزه تزئینی ایران پس از تعطیلی این موزه در تهران و 

انتقال بیش از چهار هزار شی تاریخی این موزه به اصفهان بود. 

کشف یک بنای تاریخی در گرمی مغان 
به دنبال حفاری غیرمجاز

رییس گروه باستان شناسی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان اردبیل از آشکار شدن یک بنای تاریخی در روستای انی بخش 
مرکزی شهرستان گرمی مغان، در پی حفاری غیرمجاز افراد سودجو خبر 
داد.روح ا... محمدی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: این بنا که در 
محوطه منطقه دیگ ور در بخش مرکزی شهرستان گرمی قرار دارد، در ۳۰ 
بهمن ماه ۱۳۸۶ با شماره ۲۱۰۷۲ در فهرست آثار ملی به رسیده است.رییس 
گروه باستان شناسی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان اردبیل تصریح کرد: بنای کشف شده یک بنای آجری عام المنفعه 
به عنوان مثال کاروانسرا یا حمام بوده اســت که احتمالا به دوره تاریخی 
اشکانی یا دوره اسلامی سلجوقی و ایلخانی تعلق دارد و جزییات آن پس 
از مطالعات بیشتر مشخص خواهد شد.وی گفت: این محوطه تاریخی در 
یکی از مسیرهای فرعی جاده قفقاز قرار دارد و حفاران غیرمجاز این بنا با 
اقدام به موقع نیروهای امنیتی از دستیابی به اهداف شوم خود بازماندند.

رییس گروه باستان شناسی اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع 
دستی استان اردبیل افزود: این محوطه تا اقدامات بعدی و تعیین تکلیف 
نهایی توسط یگان حفاظت اداره کل میراث  فرهنگی استان اردبیل حفاظت 

خواهد شد.

 شمار مجموعه داران زنجان به ۱۳ 
مورد می رسد
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مهر به واســطه برداشــت های بی رویه از منابع آبی 
لرستان زنگ هشدار برای دشت های این استان 
به صدا درآمده و به گفته مسئولان باید ۱۳۸ متر حفاری کرد تا به آب در دشت 
»سیلاخور« رسید.به رغم آنچه که در خبرها در خصوص افزایش بارندگی در 
سال جاری منتشــر شــد این تصور در اذهان عمومی ایجاد شد که بحران 
خشکسالی و تنش های آبی روبه کاهش است درحالی که آمار و ارقام بیانگر 
وضعیت نامطلوب و نگران کننده منابع آبی است، کاهش بارندگی و شکل 
بارش در سال آبی جاری نسبت به دوره آماری بلندمدت باعث شده است که 
منابع آب زیرزمینی و آبدهی رودخانه های لرستان همچنان با کاهش مواجه 
شــود.کاهش دبی چشــمه ها، وجود چاه های غیرمجاز و برداشت های 
غیرمجاز، استفاده بی رویه از منابع آبی از طریق چاه های آب مجاز، کشت 
محصولات آب دوســت و… باعث شــده که وضعیت دشت های لرستان 
نگران کننده شود تا جایی که »حسین گودرزی« نماینده مردم دورود و ازنا 
در مجلس شورای اسلامی در صفحه اینستاگرامی خود اعلام کرده که دشت 
»سیلاخور« در مســیر خشک شدن اســت.وی در این مطلب خود اظهار 
داشت: به همراه فرماندار، بخشدار و مسئولان ادارات در جلسه شورای اداری 
بخش »سیلاخور« شرکت کردم و سپس برای بازدید میدانی از حفر چاه 
آب روستای »سفید کن« عازم محل شدیم. با آنکه دستگاه حفاری پیوسته 
مشغول بود و تا کنون ۱۳۸ متر در عمق زمین حفاری کرده بود، اما هنوز به آب 
نرسیده است، توجه بفرمائید سخن از کویر ایران نیست، در دشت سیلاخور 
با حفر ۱۳۸ متر به آب نرسیده اند، به راســتی با سفره های آب زیر زمینی و 
سرمایه بین نسلی ایرانیان امروزوفردا چه کار کرده ایم؟! امیدواریم همه برای 
مقابله با معضل کم آبی، آن هم در پرآب ترین دشت که نام از سیلاب گرفته 
مهیا شویم، چه آنکه آیندگان هم شریک این آب و خاک اند و ما مردمان این 

عصر امانت دار سرمایه ملی آنان هم هستیم.

شرایط بحرانی دشت های »کوهدشت« و »رومشکان«
داریوش حسن نژاد مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرستان دراین رابطه 
در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه دشت »سیلاخور« از پتانسیل آبی 
خوبی برخوردار است، علی رغم اینکه برداشت های آب در آن به غایت زیاد 
است، اظهار داشت: بااین وجود روزبه روز آب دشت به طرف »اشترینان« در 
حال کم شدن است.وی با اشاره به برداشت زیاد از منابع آبی استان، عنوان 
کرد: در دشت »کوهدشت« نیز درگذشته برداشــت های زیادی از سطح 
منابع آبی صورت گرفته، اما شرایط دشت »کوهدشــت« با »اشترینان« 
متفاوت است.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان با بیان اینکه دشت 

»اشترینان« از منابع آب آهکی تغذیه می شود و سطح آب بالا است، اما در 
سنوات گذشته از دشت »کوهدشــت« برداشت های زیادی صورت گرفته 
است و عمق آب آن پایین اســت، افزود: سطح آب در دشت »اشترینان« 
به سمت دورود رو به پایین تر می رود.حسن نژاد، استفاده بیش از اندازه از 
منابع آب زیرزمینی در دشت »کوهدشت«، حفر چاه و برداشت های بی رویه 
و خارج ازحد نرمال از این دشت در سنوات گذشته منجر به ایجاد بحران در 
آن شده است، تصریح کرد: متأسفانه سطح آب های زیر زمینی در این دشت 
افت شدید پیدا کرده و باید در اعماق بسیار پایین به آب دسترسی پیدا کرد.

وی تصریح کرد: همچنین در دشت »رومشــکان« باید تا ۱۲۰ متر حفاری 
کرد تا به آب رسید.

»اشترینان« هم ممنوعه می شود؟
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان در ادامه سخنان خود با بیان اینکه 
این شرکت ماهانه وضعیت منابع آب زیر زمینی استان را مورد بررسی قرار 
می دهد، بیان داشت: این امر برای کل دشت های استان انجام می گیرد.

حسن نژاد با بیان اینکه دشــت »کوهدشت« و »رومشکان« در گذشته به 

دلیل برداشت های بی رویه آسیب دیده اند و دشت »اشترینان« نیز کاهش 
آب و افت منابع آب آن خیلی زیاد است، افزود: دشت »اشترینان« نیز در 
معرض خطر بوده و ممکن است باتوجه به نحوه اســتفاده از منابع آب آن 
به دشت های ممنوعه استان اضافه شــود.وی با بیان اینکه در حال حاضر 
دشت های »کوهدشت« و »رومشکان« جز دشت های ممنوعه استان به 
شمار می آیند، عنوان کرد: اینکه فکر می کنیم چاه های غیرمجاز هستند که 

باعث افت منابع آب می شوند، به طور کامل درست نیست.

وقتی چاه های مجاز هم غیرمجاز می شوند!
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان با بیان اینکه به طور معمول چاه های 
آب غیرمجاز به صورت دستی کنده می شــوند و بیشتر از آب های سطحی 
اســتفاده می کنند، افزود: این چاه ها آن قدر روی افت آبخوان ها تأثیری 
ندارند.حسن نژاد، ادامه داد: الان بیشــترین تخلفی که صورت می گیرد، 
مربوط به چاه های آب مجاز است.وی با بیان اینکه این چاه های آب مجاز 
انتقال به اراضی غیر دارند، اضافه برداشت دارند، »آب فروشی« دارند، مجوز 

دارند، برق دارند و هر چقدر می خواهند آب برداشت می کنند.

زنگ هشدار در دشت های لرستان

 حفاری ۱۳۸ متری برای رسیدن به آب!

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در دیدار وزیر اکولوژی، محیط زیست و تغییرات اقلیمی ازبکستان 
گفت: برنامه عمل زیرمنطقه ای ایران برای شمال شرق کشور نقشه راه کشورهای منطقه برای کاهش گرد و 
غبار است.به گزارش خبرگزاری مهر، علی سلاجقه در دیدار با عزیز عبدالحکیم اف، وزیر محیط زیست کشور 
ازبکستان ضمن بیان اینکه تحریم ها باعث پیشرفت کشور ما در همه زمینه ها ازجمله محیط زیست شده 
است، گفت: ما در این مدت تجربه های خوبی را به دست آورده ایم که آماده ایم آن ها را در اختیار کشور شما 
قرار دهیم.وی با بیان اینکه دانشگاه های ما ۶۰ سال است در زمینه مطالعات گرد و غبار فعال هستند، 
اظهار کرد: علاقه داریم که از ظرفیت دانشگاه منابع طبیعی و محیط زیست شما نیز استفاده کنیم و 

مطمئنم که ارتباط و همکاری بین دانشمندان می تواند نتایج خوبی را در خصوص کاهش آلاینده های ناشی 
از گرد و غبار به همراه داشته باشد.رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: به دنبال این هستیم که 
در همکاری با کشور شما، تاجیکستان، افغانستان و ارمنستان کنسرسیومی تشکیل شود همچنین ما برنامه 
عمل زیرمنطقه ای ایران برای شرق و شمال شرق کشور را آماده کرده ایم که نقشه راهی برای همکاری های 
مشترک است و امیدواریم که این برنامه ها عملیاتی شود.در ادامه این دیدار عبدالحکیم اف اظهار کرد: کشور 
ما با ترکمنستان، تاجیکستان، افغانستان و ایران از نظر گرد و غبار در یک منطقه است بنابراین به دنبال نقشه 
راهی هستیم که با کمک همه این کشورها کار عملیاتی را شروع کنیم. با توجه به اینکه اکوسیستم واحد منطقه 
ما شامل ایران و افغانستان هم می شود، به دنبال این هستیم که با همکاری همه این کشورها یک مانیتورینگ 
ایجاد کنیم تا به کاهش گرد و غبار کمک کند.وی ادامه داد: سیستم هشدار اولیه همچنین مانیتورینگ گرد 

و غبار که در اجلاس مطرح شد، برای ما بسیار جالب بود و دوست داریم که از این تجهیزات استفاده کنیم.

سلاجقه مطرح کرد؛

 تدوین برنامه عمل برای کاهش گرد و غبار در شرق کشور

معاون آموزش و مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط 
زیست بر لزوم همکاری های مشترک برای استفاده از ظرفیت 

بازی های رایانه ای جهت حفاظت از محیط زیست تأکید کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، از ســازمان حفاظت محیط زیست، 
نورا... مرادی، در بازدید از بنیاد ملی بازی های رایانه ای کشور، 
خواستار ورود مفاهیم محیط زیستی به بازی های رایانه ای شد.

وی با اشاره به اینکه بر اساس آمارها بیش از ۴۰ درصد کل مردم 
کشور مخاطب بازی های رایانه ای هســتند، گفت: بازی های 
رایانه ای با توجه به ضریب نفوذ اینترنت، گوشــی تلفن همراه 
و کنســول های بازی در ســال های اخیر بخش بزرگی از زمان 
فراغت و سرگرمی را در بین گروه های ســنی مختلف جامعه 
به خود اختصاص داده و از ظرفیت بالایی برای فرهنگ سازی 
و انتقال مفاهیم محیط زیســتی برخوردار است.مرادی ضمن 
تشکر از فعالیت های بنیاد ملی بازی های رایانه ای، افزود: حجم 
بالای مخاطبان بازی های رایانه ای نشان دهنده این است که در 
توجه به نقش این بازی ها برای پُرکردن اوقات فراغت و انتقال 
مفاهیم کارهای زیادی برای انجام وجود دارد.وی موضوعات 
محیط زیســتی همچون آب، هــوا، جنگل و تنوع زیســتی را 
برای تولید بازی هــای رایانه ای جــذاب و پرمخاطب ارزیابی 
کرد و افزود: از این ظرفیت کــه تکنولوژی های جدید همچون 
کنسول های رایانه ای، تلفن همراه هوشمند و فناوری های »ای 
آر« و »وی آر« در دنیای امروز به وجود آورده اند، باید در خدمت 

آموزش و اشاعه فرهنگ محیط زیستی بهره برداری کنیم.

افزایش ۴۵ درصدی کشفیات قاچاق 
حیوانات در سال جاری

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست کشور ضمن ارائه آماری از میزان 
قاچاق  گونه های حیوانی طی چهار ماه اولیه ســال جــاری اظهار کرد: 
میزان کشفیات حدود ۴۵ درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافته 
است.سرهنگ جمشید محبت خانی در گفت و گو با ایسنا درباره قاچاق 
اعضای حیوانات در شبکه های مجازی اظهار کرد:  یکی از جرایمی که 
طی سال های اخیر بسیار با آن مواجه می شویم، وقوع جرایم زیست 
محیطی از جمله قاچاق سلاح، فروش ســلاح شکاری، تبلیغ قاچاق، 
قاچاق حیات وحش به صورت زنده و تاکســیدرمی همچنین قاچاق 
آن ها از طریق فضای مجازی است بنابراین تصمیم گرفتیم این مسئله 
را به صورت جدی پیگیری کنیم. وی افزود: معاونت حوزه فوریت های 
ســایبری را برای کنترل و کاهــش این جرایم در زیــر مجموعه یگان 
حفاظت تعریف کردیم و خوشبختانه سازمان اداری استخدامی با ایجاد 
این معاونت موافقت کرده است. این معاونت به صورت زیرمجموعه و 

یا تحت نظر پلیس فتای فراجا فعالیت خواهد کرد.
فرمانده یگان حفاظت محیط زیســت کشــور تاکید کرد: بر اســاس 
آمارهای موجود روند جرایم زیســت محیطی و رصد و کشفیات آن ها 

افزایشی بوده است. 

کریمی اعلام کرد؛

ساخت و ساز در میانکاله متوقف نشده است

مدیرکل دفتر ارزیابی زیست محیطی سازمان محیط زیست با اشاره 
به اینکه ساخت و ساز در میانکاله متوقف نشده است، گفت: سیستم 
قضایی و رئیس جمهور باید به موضوع پتروشیمی میانکاله ورود کنند.

به گزارش خبرگزاری مهر، سعید کریمی درباره ساخت و سازهای جدید 
در تالاب میانکاله گفت: اینکه گفته شده در زمین جدیدی در میانکاله 
ساخت و ساز صورت گرفته درست نیست و ساخت و ساز در همان نقطه 
قبلی در حال انجام است.کریمی گفت: در همان منطقه قبل فنس کشی 
شده و برخی اقدامات عمرانی در حال انجام است که مورد تأیید سازمان 
محیط زیست نیست و مجوز زیســت محیطی ندارد. با دادستانی کل 
هم مکاتبه کردیم تا جلوی این ساخت و ساز گرفته شود ولی هنوز این 
تخلف در حال انجام است که سیستم قضایی باید به آن ورود کند.وی 
در پاسخ به این سوال که محیط زیســت مجوز اولیه را به پتروشیمی 
میانکاله داده است؟ توضیح داد: مجوز اولیه در محیط زیست نداریم. 
ما مجوزی نداده ایم که یک واحد صنعتی ادعای حقوق مکتسبه کند. 
همکاران قبلی محیط زیست در جلســه ای در مجلس برگه ای را امضا 
کردند که نباید در مجلس امضا می شــد ولی باز هم در همان برگه قید 

شده که وفق قوانین و مقررات باید عمل شود. 

مرادی مطرح کرد؛

استفاده از ظرفیت بازی های رایانه ای 
برای حفظ محیط زیست

معاون اداره کل منابع طبیعی استان: 

 ۷۰ درصد گرد و غبار اصفهان ذرات 
گچ است

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان اصفهان 
گفت: ۷۰ درصد گردوغبار اصفهان که از شــرق این استان خیزش 
می کند، ذرات گچ است.حسینعلی نریمانی در گفت وگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشت: بررسی ها نشان می دهد ۷۰ درصد گردوغبار استان 
که گاهی از ناحیه شرق شهرســتان اصفهان خیزش می کند ذرات 
گچ و منشأ آن کوره های گچ منطقه ســجزی است.وی ادامه داد: 
فعالیت کانون های فرسایش بادی ســالانه ۴۰۰ میلیارد تومان به 
استان اصفهان خسارت می زند که حدود ۸۰ درصد آن ها مربوط به 
دشت سجزی در شعاع ۵۰ کیلومتر کلان شهر اصفهان است.معاون 
فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان ابراز داشت: 
برای جلوگیری از گسترش فعالیت کوره های گچ و آجر در سجزی 
در برابر فشارها مقاومت می کنیم تا بر اساس مصوبه شورای برنامه 
ریزی تیرماه سال ۱۳۸۸ مبنی بر ممنوعیت توسعه و بهره برداری 
معادن و کوره های گچ و آجر، این اتفاق نیفتد.نریمانی بدون اشاره 
به تعداد کوره ای گچ و آجر در شــعاع ۵۰ کیلومتر شهر اصفهان و به 
ویژه در منطقه سجزی، گفت: از نظر کارگروه مقابله گردوغبار استان 
شماری از کوره ها تعطیل شــدند؛ اما بر اساس اطلاعاتی که داریم 
تعدادی همچنان فعالیت غیرقانونی دارند. وی با اشــاره به اینکه 
پیگیری مستمر رسانه ها در سال های گذشــته منجر به تعطیلی 
تعدادی از معادن خاک رس، گچ و شن و ماسه در استان شد، ادامه 
داد: یک رقابت حیات و ممات بین مردم و طرفداران محیط زیست و 
افراد اقتصادی وجود دارد.نریمانی افزود: ما برای حیات اجتماعی 
تلاش می کنیم و آنها برای ممات اقتصادی خود و ســود ناشی از 
فعالیت مخرب آنها به کمتر از یک درصد جمعیت استان می رسد؛ 
اما مضرات آن ســه میلیون جمعیت اصفهان را تحــت تاثیر قرار 
می دهد.معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
اصفهان در خصوص برنامه زراعت چوب اســتان نیز اظهار داشت: 
طرح زراعت چوب از ســال ۱۳۸۵ در برنامه های پنج ساله توسعه 
مرتب عنوان شده و هدف دولت این است که با اجرای آن در تولید 
چوب به خودکفایی برسد.نریمانی با بیان اینکه در طرح زراعت چوب 
باید از آب های نامتعارف مانند پساب فاضلاب استفاده شود، گفت: 
در استان اصفهان گیاهانی چون اکالیپتوس و زبان گنجشک برای 
طرح زراعت چوب کاشته و در صنایع چوبی از جمله صنعت ام دی اف 
اســتفاده می شــوند.به گفته معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان اصفهان، طرح زراعت چوب طی سه سال گذشته 

در ۲۵۳ هکتار از اراضی این استان اصفهان اجرا شده است.
 

 قاچاقچی چوب، جنگلبان اصفهانی
 را با خودرو زیر گرفت

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان 
گفت: قاچاقچی چوب جنگلبان اصفهانی را با خودرو زیر گرفت.

ســرهنگ علیرضا طاهری مهر بیان کرد: نیروی یگان حفاظت 
منابع طبیعی استان که توســط قاچاقچی چوب با خودرو زیر 
گرفته شد، دچار آسیب دیدگی جدی شده است.طاهری مهر 
با اشاره به اینکه سه قاچاقچی چوب بامداد جمعه ۲۴ شهریور 
در جنگل های تاغ منطقه ســجزی با خودرو به یک مامور یگان 
حفاظت اداره کل منابع طبیعی استان حمله کردند، افزود: این 
سرباز منابع طبیعی اســتان دچار آسیب دیدگی جدی از ناحیه 
اســتخوان لگن، مهره های کمر و پا ها شــده و در بیمارســتان 
بستری است.ســرهنگ طاهری افزود: یک قاچاقچی چوب 
دستگیر و محموله چوب های تاغ که با یک خودروی سمند حمل 
می شد، توقیف شــد. خودروی آنان نیز توقیف شده است.وی 
گفت: یک متهم به مراجع قضایی معرفی شــده است و پیگیر 

دستگیری دو متخلف دیگر هستیم.
 

 یک قلاده میمون در نجف آباد کشف 
و به باغ وحش صفه منتقل شد

سرپرست اداره محیط زیست شهرســتان نجف آباد، از کشف 
و انتقال یک قــلاده میمون بــه باغ وحش صفه بــا همکاری 
آتش نشــانی این شهرســتان خبرداد.مهدی رضا فتحی اظهار 
داشت: طی اعلام یکی از شهروندان مبنی بر مشاهده یک فرد 
میمون در مناطق مســکونی شــهر نجف آباد، حیوان مذکور با 
همکاری مشترک کارشناسان این اداره و مأموران آتش نشانی 
شهرداری نجف آباد، زنده گیری شــد.وی افزود: در ادامه این 
اقدام و پس از آماده سازی حیوان زنده گیری شده جهت انتقال، 
فرآیند جا بــه جایی به باغ وحش صفه انجام شد.سرپرســت 
اداره محیط زیســت شهرســتان نجف آباد خاطرنشان کرد: به 
استناد ماده هشت آئین نامه اجرایی قانون شکار و صید، خرید 
و فروش، حمل و نگهداری تمامی جانواران وحشی زنده، جرم 

محسوب می شود و تعقیب و مجازات قانونی را در پی دارد.

اخبار
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معاون وزیر و مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران از پروژه های این هلدینگ بازدید کرد.در آخرین روزهای شهریورماه 
امسال معاون وزیر نفت و مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده 
های نفتی ایران در بازدید از پروژه های هلدینگ پتروپالایش اصفهان ضمن 
قدر دانی از طرح های انجام شده در این شرکت  توسط مدیریت پالایشگاه 
اصفهان گفت: قدردان مدیران این شرکت هستیم به جهت اجرای پروژه 
های زیست محیطی، مســائل امنیت انرژی و اتفاقات خوبی که در شهر 
انرژی رخ داده است.جلیل سالاری ، با اشــاره به راه اندازی بخش های 
مختلف در هلدینگ پترو پالایش که زنجیره انتقال و توزیع را تکمیل کرده 
است افزود: خوشبختانه اقدامات خوبی در راستای حل مشکل کمبود آب 
در این هلدینگ اقتصادی رخ داده که مهــم ترین آن تصفیه آب و ذخیره 
سازی آب است . اقداماتی که در این راستا در استان اصفهان انجام شده 
قابل تقدیر است. وی با اشاره به اینکه یکی از موضوعات اساسی که امروز 
کشور با آن درگیر است بحث نفت کوره است، افزود: قطعا نفت خامی که از 
طریق خط لوله مارون تحویل می دهیم، این میدان ، میدان دائمی نیست 
و قابل تغییر است و باید پیش بینی کنیم که نفت خام ما سنگین خواهد 
شد و با سنگینی نفت خام کیفیت و درصد استحصال آن سخت تر خواهد 
شــد.معاون وزیر نفت در جمع مدیران پالایشگاه اصفهان گفت: افزایش 
میزان نفت کوره یکی از چالش هایی است که با اضافه شدن گوگرد نفت 
خام با آن روبه رو می شــویم .وی تاکید کرد: در پالایشگاه اصفهان اولین 
مسئله ای  که باید مورد تدبیر مدیران واقع شود، بحث اصلاح کیفیت  نفت 
کوره است و در فرآورده های نفتی علاوه بر در نظر گرفتن بحث کمی باید به 
کیفی سازی هم توجه شــود تا بتوانیم فرآورده های سبک را تولید کنیم.

معاون وزیر نفت گفت: امروز در افق پتروپالایش اصفهان طرح های خوبی 

از جمله واحد RHU مد نظر قرار گرفته است ؛ باید در همه پالایشگاه های 
کشور این واحد به عنوان اولویت مد نظر قرار گیرد.سالاری به این مسئله 
اشاره داشــت: در تبصره یک قانون بودجه امسال نیز به این مسئله توجه 
ویژه شده که ۴۰ درصد سود از سهم ناخالص شرکت ها را برای انجام پروژه 
ها در پالایشگاه های کشور اختصاص یافته است که امیدواریم با این عمل 
چالش هایی که در بخش بیرونی داریم مرتفع شــود.معاون وزیر نفت و 
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با اشاره 
به اینکه باید تدابیــر لازم برای تامین و تجهیــزات کالا برای پتروپالایش 
اصفهان انجام شود و در زمان بندی مقرر این کار انجام شود ،گفت: فلسفه 
استقرار پالایشگاه اصفهانی دراین نقطه آن بوده که این شرکت نفت کوره 
نیروگاه شهید محمد منتظری و اسلام آباد را تامین کند؛ لذا  این ۱۲ میلیون 
نفت کوره برای مصارف این دو نیروگاه بوده است . ولی الان یکی از چالش 
های مد نظر دچار محدودیت در اســتفاده از نفت کوره هســتیم مگر در 
شرایط ناترازی گاز که در زمستان رخ می دهد. بنابراین حمل نفت کوره به 
بندرعباس و انتقال به بازارها یک چالش بزرگ است.سالاری اضافه کرد: 
معتقدیم پروژه های در دســت اجرای پتروپالایش اصفهان نیز ضروری 
است و باید به بهره برداری برســد ولی اصل قضیه و آنچه در  قانون هم به 
آن اشاره شده و در تبصره ۱۴  قانون نیز وجود دارد، تاکید بر صادرات نفت 
کوره است که باید برای این چالش تدبیر شود .وی تاکید کرد: باید در سال 
جاری اولویت اساسی همه پالایشگاه های کشور متمرکز بر اصلاح شاخص 
کیفی نفت کوره باشــد.معاون وزیر نفت گفت: اقدامات صورت گرفته در 
پتروپالایش اصفهان در بازه زمانی ۴ ماهه  بســیار قابل تحسین است؛ 
زیرا وقتی یک مجموعه تولیدی در همه حوزه ها بتواند گام بردارد واقعا کار 

بزرگی انجام داده است.

قدردانی معاون وزیر نفت از مدیرعامل و هیئت مدیره پتروپالایش 
اصفهان برای انجام پروژه های شاخص دراین مجموعه

منبع: بازار 

فولادمبارکه که سال هاســت در بند تحریم های ظالمانه قرار گرفته، طی 
یک دهه گذشته توانسته حدود ۹۷ تا۱۰۰ درصد ظرفیت خود را برای تولید 
حداکثری به کار گیرد که این مورد حکایت از آن دارد که سیاست سودآوری 
فولادمبارکه مبتنی بر نگاهی دقیق و علمی است و با لحاظ تمام ظرفیت های 
صنعت فولاد کشور طراحی شــده تا در کنار رشــد کمی، کیفی و متوازن، 
سودپایداری را از آن خود کند.به گزارش دنیای معدن، مدت هاست سایه 
تورم بر اقتصاد و صنعت کشور سنگینی می کند و بر عطش بنگاه های بزرگ 
برای تولید صنعتی فراگیر و بزرگ مقیاس چوب مهار زده است. یک بررسی 
کوتاه از بده بستان بخش تولید و نظام بانکی نشان می دهد طی شش سال 
گذشته تورم موجب شده تا ارز به عنوان لنگر تعادل اقتصاد کشور حدود ۲۰ 
برابر شود. اثر چنین جهشی بر صنایع ایران عمدتا از مسیر خرید قطعات 
و فناوری بوده و هزینه راه انــدازی و ادامه کار را برای واحدهای صنعتی به 
مراتب افزایش داده است. طی شش سال اخیر با وجود افزایش ۱۰برابری 
حجم تزریق منابــع مالی به بخش صنعت و معدن، شــکاف میان نیاز و 
تامین مالی صنایع شدت گرفته که بخشــی از این بحران به دلیل الگوی 
خطای سیاست پولی و بخشی به دلیل فقدان سیاست صنعتی رخ داده 
است.در چنین شرایطی، موفقیت بزرگ فولاد مبارکه حفظ سیاست پایدار 
ســوددهی بوده که در اثر سرمایه گذاری های هوشــمندانه و توسعه های 
هدفمند، استفاده حداکثری از ظرفیت های تولید، برخورداری از فناوری 
روز دنیا، برخورداری از زنجیره کامل و متوازن از ســنگ آهن تا محصولات 
نهایی و شــکل گیری ارزش افزوده کامل و بهره وری بالا توام با اقدامات 
ارزش آفرین توسط سرمایه انسانی خبره و آموزش دیده پدید آمده است. 
اما سرمایه گذاری هوشــمندانه فولادمبارکه ناشی از توسعه های هدفمند 
این شرکت طی سال های گذشته بوده است. سرمایه گذاری هایی است که 
عمده آنها در حوزه کالاهایی با ارزش افزوده بالاتر انجام شده و از مصادیق 
آن می توان به سرمایه گذاری در فولاد سنگان در راستای تامین مواد پایدار 
اولیه و شــرکت ورق خودرو که در پایین زنجیره فولاد قرار دارد، اشاره کرد.

سرمایه گذاری هایی که با هدف تکمیل زنجیره و تامین مواد مورد نیاز برای 
استفاده حداکثری یا متنوع سازی ســبد محصولات انجام شده و تمرکز 
خود را بر تولید محصولات ویژه قرار داده اســت. همچنین این شرکت با 

بومی سازی بسیاری از تجهیزات علاوه بر افزایش سودآوری، باعث ارتقای 
دانش علمی کشور شده و در حوزه بهینه سازی انرژی و تولید تکنولوژی های 
جدید نیز اقدامات ارزشمندی انجام داده است. اگر تمام اینها را شرط لازم 
برای پیشرانی فولادمبارکه قلمداد کنیم؛ اما شرط کافی ایجاب می کند تا 
توسعه متوازن را سرلوحه تمامی حلقه های زنجیره فرآیند تولید قرار داد تا 
از این توازن، حداکثر بهره وری و سودآوری را در چرخه کامل تولید حاصل 
کند. بنابراین اگر حلقه های چرخه تولیدی از سنگ تا رنگ بتوانند تکمیل 
کننده همدیگر باشــند، روند کار در نهایت به ســودآوری بیشتر مجموعه 
منجر خواهد شد. از ســوی دیگر، بنگاه های بزرگ صنعت فولاد در دنیا به 
طور متوسط از ٧٨ درصد ظرفیت  اسمی تولید خود بهره برداری می کنند؛ 
رقمی که به طور متوسط در صنعت کشــور، حدود ۶۵ درصد ارزیابی شده، 
اما فولادمبارکه که سال هاست گرفتار بند تحریم های ظالمانه قرار گرفته 
طی یک دهه گذشته توانســته حدود ۹۷ تا۱۰۰درصد ظرفیت خود را برای 
تولید حداکثری به کار گیرد. تمامی این موارد حکایت از آن دارد که سیاست 
سودآوری فولادمبارکه مبتنی بر نگاهی دقیق و علمی است و با لحاظ تمام 
ظرفیت های صنعت فولاد کشور طراحی شده تا در کنار رشد کمی، کیفی و 
متوازن، سودپایداری را از آن خود کند.بهترین حالت استفاده از منابع ملی 
زمانی است که منجر به سودآوری پایدار و ارزش افزوده بالا شود. کسب رتبه 
نخست فولادمبارکه در شاخص سودآوری میان یکصد شرکت برتر کشور 
نشان از ایجاد ارزش افزوده  بالایی دارد که طی سال های اخیر توسط این 
مجموعه حاصل شده است. در صنعت و تولید، ارزش افزوده  بالا، توسط 
کارآفرینانی دلسوز و سرمایه گذارانی هوشمند پدید می آید و باید قدردان آنها 
بود. بی شک، مادامی که نگاه رانت خواری به این سرمایه گذاران وجود دارد 
این کشور آباد نخواهد شد. این تفکر که اگر کسی سود می کند رانت گرفته، 
تفکری انحرافی است. اتفاقا در این شرایط، شرکت هایی که سود نمی دهند 
تضییع کننده منابع ملی هســتند و باید برای بهبــود چرخه کارآمدی آنها 
چاره ای اندیشید. بر این اساس، باید از کسانی که شائبه افزایش سود فولاد 
مبارکه را ایجاد می کنند پرسید؛ آیا این سود در خارج از کشور و در مبادی 
نامشخص هزینه شده است؟بخش بزرگی از سود بنگاه بزرگی مانند فولاد 
مبارکه در گام نخست تبدیل به مالیات شده و در اختیار دولت قرار می گیرد. 

مدیرعامل فولاد مبارکه مطرح کرد:

تمرکز بر سودآوری پایدار در شرکت فولاد مبارکه


	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8

